
17e vergadering Dinsdag 7 juni 1988
Morgenvergadering

VOORZITTER : de heer J. Pede *

- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.
- De vergadering wordt geopend om
10 uur.

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

A. Steverlynck, E. Vandersmissen ;
gezondheidsredenen.

H. De Croo, E. Derycke, M. Galle,
L. Tindemans, A. Vreven ; buitens-
lands.

W. Seeuws, E. Vannieuwenhuyze ;
familieverplichtingen.

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende aanpassing van de begroting
van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 9-A (BZ 1988) - Nrs. 1 tot 5

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1988
- 6-A (BZ 1988) - Nr. 1 (Algemene
toelichting)
- 7-A (BZ 1988) - Nrs. 1 tot 4
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ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de begroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotings-
jaar 1988
- 6-A (BZ 1988) - Nr. 1 (Algemene
toelichting)
- 8-A (BZ 1988) - Nrs. 1 (+ Bijla-
gen) tot 13

TOEGEVOEGDE INTERPELLA-
TIES (R.v.O. art. 72,9)

Algemene bespreking (Voortzetting)

ONDERWIJS EN VORMING

De Voorzitter : Dames en heren, aan
de orde is de voortzetting van het
begrotingsdebat.

Wij behandelen de materie waarvoor
Minister Weckx, Kelchtermans en
Lenssens bevoegd zijn, met name
Onderwijs en Vorming.

De heer Moors heeft het woord.

De heer C. Moors (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, vandaag
bespreken wij de begroting van On-
derwijs en Vorming. Wij bevinden
ons op dat vlak in een overgangsfase,
want tegelijkertijd met deze bespre-
king wordt in het nationaal Parle-
ment, meer bepaald in de Commissie
voor de Herziening van de Grondwet
de overheveling van het onderwijs in
zijn totaliteit besproken en in de Se-
naat werd hierover zelfs reeds ge-
stemd. Wij zullen dus vandaag slechts
een klein onderdeel behandelen van
de totale bevoegdheid die ons in de
toekomst wordt toegemeten. Ik wil
dan ook een blik in de toekomst wer-
pen en de vraag stellen hoe de
Vlaamse Raad de materie onderwijs

Berichten van verhindering
Begrotingsontwerpen en toegevoegde interpellaties

in de toekomst zal behandelen. Ik
meen dat alle partijen er belang bij
hebben tot een overeenkomst te ko-
men - of dat een nieuw Vlaams
Schoolpact zou moeten zijn of niet,
laat ik in het midden. Hoe dan ook,
wij krijgen nu de mogelijkheid om de
voornaamste beginselen van ons on-
derwijs op vreedzame manier vast te
leggen. Het zou volgens mij fout zijn
zich bij het vastleggen van een beleid
vast te pinnen op het verleden, want
wij weten wat het verleden in België
op onderwijsvlak heeft betekend.
Het is herhaaldelijk tot zware span-
ningen gekomen en wij zouden nu de
principes moeten vastleggen om dit
in de toekomst te voorkomen. Het is
opvallend dat alle partijen in deze
richting denken, maar wij moeten
toegeven dat wij inzake de verwezen-
lijking van deze idee nog geen enkele
afspraak hebben. Het is dan ook een
grote uitdaging om dit waar te ma-
ken.

In ieder geval moet aandacht worden
besteed aan de organisatie van ons
onderwijs. Ik verwijs ter zake naar
de situatie van de Autonome Raad
voor het Rij ksonderwijs. Hierover
zijn alle partijen het eens maar bin-
nen de Vlaamse Executieve kon men
slechts een akkoord bereiken met
twee partijen. De onderhandelingen
die vorig jaar werden gevoerd heb-
ben inderdaad niet tot een algemeen
akkoord geleid. Toch zouden wij er
moeten in slagen die Autonome
Raad, waar iedereen voorstander van
is, de eerstvolgende maanden ook
werkelijk gestalte te geven.

In onze bekommernis voor de organi-
satie van het onderwijs moeten wij
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ook de samenwerking tussen de net-
ten bekijken. De tijd is voorbij dat
men discussiëerde  over de zin van het
naast elkaar bestaan van verschillen-
de netten. Het is mij opgevallen dat
in de gedachtenstroom die zich de
jongste maanden in Vlaanderen ont-
wikkelt, wanneer men spreekt van
verzuiling, wordt beklemtoond dat
de verscheidenheid van inhoud van
de stromingen een waardevol gege-
ven is in het organisatieleven. Men
erkent hoe langer hoe meer dat be-
paalde stromingen hun eigenheid
hebben. Ook in de socio-culturele
sector is men zich daarvan bewust.
Dit blijkt trouwens uit het onlangs
door professor Huyse gepubliceerde
werk onder de titel : ,,Is de verzuiling
voorbij ?”

Diverse ideologische stromingen
kunnen naast elkaar bestaan, ook in
het onderwijs. Het heeft geen zin
strijd te voeren tegen de verschillen-
de netten. Wij moeten rekening hou-
den met hun historische evolutie en
erkennen dat zij een eigen inhoud
hebben die wij moeten respecteren
en verdere ontplooïingskansen moe-
ten geven.

Uitgaande van deze stelling wil ik be-
klemtonen dat er enorme mogelijk-
heden zijn tot samenwerking, en dit
op diverse vlakken. Dit geldt in de
eerste plaats op het vlak van de infra-
structuur. De oprichting en het on-
derhoud vragen immers grote inves-
teringen. Samenwerking zou moge-
lijk zijn op het vlak van de sportinfra-
structuur en tevens voor de uitrusting
van gezamelijke lokalen waar zwaar
moet worden geïnvesteerd in didac-
tisch materiaal. Dit zal wellicht niet
in alle scholen mogelijk zijn maar zo-
als voor het hoger onderwijs campus-
sen worden uitgebouwd waar diverse
instellingen naast elkaar werken, zo
zou men ook op het niveau van het
secundair onderwijs dergelijke initia-
tieven kunnen nemen. Wij moeten
daarvoor ernstige inspanningen
doen.

De samenwerking moet niet alleen
beperkt worden tot de infrastructuur.
Er kunnen ook gezamelijke initiatie-
ven worden genomen op het gebied
van de relatie tussen onderwijs,
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werkgelegenheid, industrie enzover-
der. Ik kom daar straks nog op terug.

De eigenheid van elk net in stand
houden en tegelijkertijd de samen-
werking bevorderen is een opgave
voor het Vlaamse onderwijsbeleid.

In het kader van dit beleid moet on-
derwijs, vorming en bijscholing als
één geheel worden beschouwd. Men
spreekt wel van een opsplitsing van
onderwijs tussen verschillende Minis-
ters met onder meer een Minister
voor Vorming maar wij moeten er
naar streven één gezamelijk beleid te
ontwerpen.

Zoals in het verleden en nu nog
steeds stellen wij vast dat het onder-
wijs en de vorming - ik verwijs hier
naar de RVA-opleidingen - erg uit
mekaar groeien. Bovendien worden
ter zake veel overlappingen gescha-
pen. Het is nodig dat men een ge-
meenschappelijk beleid zou ontwer-
pen, waarin de taak voor ieder van
deze instanties nauwkeurig wordt
vastgelegd. Toch zou men de globali-
teit van onderwijs en vorming moe-
ten nastreven. De nieuwe vormen
kunnen daarbij worden betrokken.

Ten aanzien van deze enorme be-
hoefte aan bijscholing stellen wij vast
dat grote groepen, zowel volwasse-
nen als jongeren, minder kunnen aan
bod komen. Ter zake verwijs ik naar
het tweedekansonderwijs, waaraan
grote behoefte bestaat. Bovendien
overstijgt deze behoefte de 200.000
ongeletterden, die wij in ons land
zouden hebben. Met deze ongeletter-
den bedoel ik diegenen die de primai-
re begrippen van lezen, rekenen en
interpretatie niet aankunnen. Via het
tweedekansonderwijs kan hieraan
worden verholpen. Dit onderwijstype
dient in het geheel van de vorming,
met inbegrip van alle nieuwe initia-
tieven, te worden geïntegreerd.

Dat waren een aantal bedenkingen
in verband met de organisatie. Bo-
venal blijft er voor de toekomst de
grote zorg inzake de kwaliteit van het
onderwijs.

In alle sectoren, dus ook in het on-
derwijs,  worden enorme inspannin-
gen geleverd, maar de kwaliteit als
zodanig dient naar mijn mening toch
voorop te staan.

Begrotingsontwerpen en toegevoegde interpellaties

Ik wil hier enkel verwijzen naar de
kloof die bestaat tussen het onderwijs
en de beroepswereld. Wij stellen nog
steeds vast dat een aantal mensen af-
studeren en toch niet voor het be-
drijfsleven geschikt zijn en evenmin
voor andere tewerkstellingssectoren,
zoals de diensten- en de onderwijs-
sector.

Het is een feit dat de kwaliteit van
school tot school enorm verschilt.
Het volstaat dat men ter zake contact
neemt met enerzijds de PMS-centra
en, anderzijds, met de diverse selec-
tiediensten van grote ondernemin-
gen, om te weten welk onderscheid
er per school bij de afgestudeerden
bestaat. Het gaat toch niet ‘op dat,
omwille van het aantrekken van leer-
lingen, de kwaliteit van het onderwijs
wordt verminderd. Dat lijkt nochtans
één van de oorzaken te zijn.

Ik wens er dan ook voor te pleiten
dat in het toekomstig Vlaams onder-
wijsbeleid, dat wij hier in de Raad
samen met de Executieve kunnen
ontwerpen, de kwaliteit zou prime-
ren.

Het laatste punt dat ik wil naar voren
brengen en waarover ik bezorgd ben
is de financiering. Wij hebben via de
toelichting in het nationale Parle-
ment vernomen hoe de financiering
van het onderwijs zal gebeuren. Men
zou op basis van de huidige begroting
hetzelfde bedrag uittrekken voor de
leerlingen, zowel in het Franstalig als
in het Nederlandstalig onderwijs. Dit
zou als basis voor een bedrag dienen,
dat jaarlijks, met een mogelijke in-
dex-aanpassing  z o u  w o r d e n  v e r -
hoogd. De juiste index daarvan moet
nog worden bepaald. Het aldus be-
paalde bedrag zou worden vermin-
derd met de afname van het aantal
leerlingen op basis van de demografi-
sche gegevens. Het is logisch dat men
de vermindering van het aantal leer-
lingen wegens demografische rede-
nen ook financieel zou vertalen. Wij
dienen er niet naar te streven het on-
derwijs op dezelfde omvang te be-
houden zoals het thans is, wanneer
wij weten dat er in de toekomst een
vermindering zal zijn, zeker in het
hoger onderwijs. Er is dus in verband
met deze vraag geen enkel probleem.

Hoe men de indexering zal invoeren
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op basis van de stijging van kosten,
laat ik in het midden. Dat deze factor
een verhoging met zich zal brengen,
daarmede  zal iedereen wel akkoord
gaan.

Er zijn in dit akkoord echter bepaal-
de lacunes. Er is immers helemaal
geen sprake van de manier waarop
de biënnales zullen worden opgevan-
gen. 85 procent van de onderwijsbe-
groting betreft personeelsuitgaven.
De weddeschalen worden regelmatig
verhoogd ingevolge die biënnales.
Dat werd in het bedrag niet opgeno-
men. Hoe zal dit in de toekomst wor-
den opgevangen. Zal er voldoende
geld aan de Vlaamse Gemeenschap
worden gegeven om buiten de enve-
loppe van BTW aan die bijkomende
nood tegemoet te komen.

Er is nog een tweede element. Ik heb
zojuist gezegd dat ik ermede akkoord
ben dat de vermindering van het aan-
tal leerlingen ook zal worden ver-
taald in de vermindering van die zo-
genaamde BTW-enveloppe. De on-
derwijsuitgaven zijn niet alle variabe-
le uitgaven. Zij stijgen niet in verhou-
ding van het aantal leerlingen. Er zijn
immers ook een aantal vaste kosten.
Wanneer daarmede  geen rekening
wordt gehouden dan vrees ik dat er,
wat de financiering betreft van het
onderwijs, bij gelijk blijvende wed-
den, in de toekomst moeilijkheden
zullen rijzen. Ik vraag de aandacht
van de Raad en in het bijzonder van
degenen die zich met de regionalise-
ring van het onderwijs bezig houden
voor dit probleem. De financiering
van het onderwijs zou in het gedrang
kunnen komen.

Ik wil niet beweren dat er in het on-
derwijs geen besparingen meer kun-
nen gebeuren. De huidige formule
zou echter tot zulke drastische bespa-
ringen kunnen leiden dat de essentie
van het onderwijs wordt aangetast.
Dat is zeer gevaarlijk. Er zou bij de
leerkrachten die de jonge mensen
voor de toekomst moeten voorberei-
den een demotivering kunnen ont-
staan, een demotivering die reeds
voor een deel is begonnen.

Het onderwijsbeleid in de Vlaamse
Gemeenschap is een van de uitdagin-
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gen waarvoor wij in de toekomst zul-
len staan. Er is in alle partijen een
oproep gebeurd tot verdraagzaam-
heid en om de ideologische strijd af
te bouwen. Na de inzichten die wij
in de voorbije jaren hebben kunnen
verwerven en na het uitvlakken van
de verschillende politieke stellingna-
men krijgen wij nu de kans een dege-
lijke basis te leggen voor een goed
Vlaams onderwijs. (Applaus bij de
meerderheid)

De Voorzitter : De heer Laridon
heeft het woord. .

De heer A. Laridon (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, geachte collega’s, vooreerst
wens ik als Voorzitter van de Com-
missie Onderwijs en Vorming me-
vrouw Leysen te danken en te felici-
teren evenals de dienst ,,Commissies”
van de Vlaamse Raad voor het zeer
degelijke verslag dat werd naar voren
gebracht en werkelijk een getrouwe
weergave is van de besprekingen.
Ook wens ik de beide Ministers te
danken voor de documentatie die zij
de Commissie ter beschikking heb-
ben gesteld.

Gezien de beperkte tijd waarover ik
beschik moet ik uiteraard een selectie
maken uit de talrijke problemen die
in het kader van de begroting onder-
wijs en vorming worden behandeld.
In de eerste plaats wens ik te spreken
over de komende communautarise-
ring van het onderwijs.

Als alles verloopt zoals vooropge-
steld in de Regeringsverklaring, dit
wil zeggen als de herziening van de
artikelen 17, 59bis en 107ter van de
Grondwet een feit is evenals de aan-
passing van de wet op het Arbitrage-
hof aan het nieuwe artikel 107ter ;
als de financiering van de Gemeen-
schappen, met inbegrip van de mid-
delen van het onderwijs er door is en
als ook het decreet betreffende de
Autonome Raad van het rijksonder-
wijs is aangenomen, zal dat voor de
Vlaamse Gemeenschap en zeker
voor de Vlaamse Executieve - meer
bepaald voor de Gemeenschapsmi-
nister van Onderwijs maar ook en in
het bijzonder voor de Commissie On-
derwijs en Vorming - zeer vergaande
repercussies hebben.

Begrotingsontwerpen en toegevoegde interpellaties

Er is inderdaad de overheveling van
de onderwijsmaterie van de nationale
overheid naar de Gemeenschappen
maar ook het probleem van de over-
heveling van de administraties van de
nationale overheid naar de Gemeen-
schappen.

Het bevoegdheidspakket wordt in
ruime mate uitgebreid en de finan-
ciële middelen worden aanzienlijk.

Het is zo dat de Gemeenschapsminis-
ter van Onderwijs bijna een ,,superfi-
guur” zal worden met een groot deel
van de Vlaamse middelen te zijner
beschikking tenzij natuurlijk andere
regelingen zouden worden getroffen.

Er is evenwel het probleem dat een
reeks middelen niet direct door de
Minister gaan worden beheerd. Zoals
de materies voor het rijksonderwijs
naar de Autonome Raad van het
Rij ksonderwijs zullen worden over-
geheveld zal ook een deel van de
geldmiddelen worden overgeheveld.

Er zullen zich nog andere problemen
stellen. De vraag kan worden gesteld
hoe men de subtiele schoolvrede in
dit land gaat garanderen als men in
Vlaanderen een nieuwe start neemt ?

Hoe gaat men tot goede afspraken
komen in verband met de verdeling
van de financiële middelen ? Ook
zullen de nodige voorbereidingen
moeten worden getroffen om, samen
met de oprichting van de Autonome
Raad, de Gemeenschapsraad voor
het Onderwijs, die alle netten over-
koepelt, op te richten.

Er staat onze Commissie Onderwijs
en Vorming, mijnheer de Minister,
een reusachtige taak te wachten in
verband met deze ,,operatie commu-
nautarisering” .

Mijnheer de Minister, ik meen dan
ook dat in dit perspectief de werk-
groep ,,Communautarisering van het
Onderwijs” meer dan ooit dringend
zou dienen bijeengeroepen te wor-
den. De Commissie Onderwijs en
Vorming heeft trouwens deze beslis-
sing genomen reeds enkele maanden
vóór de verkiezing van 13 oktober
1987. De samenstelling van deze
werkgroep blijkt intussen geregeld te
zijn. Het spreekt vanzelf dat in het
licht van de laatste politieke evolutie
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de opdracht van deze werkgroep
enigszins zal moeten geactualiseerd
worden. Ik ben er echter van over-
tuigd dat in deze werkgroep belang-
rijk voorbereidend werk kan gepres-
teerd worden om de communautari-
sering van het onderwijs vlotter te
laten verlopen.

Het tweede onderwerp gaat over het
muziekonderwijs met beperkt leer-
plan. De hervorming of herstructure-
ring van het secundair muziekonder-
wijs met beperkt leerplan is reeds
lang in voorbereiding. Concrete
vorm kregen de hervormingen in
1981, in de zogenaamde Commissie-
Louel, maar werden toen, als gevolg
van de val van de Regering, niet uit-
gevoerd. Het muziekonderwijs, geor-
ganiseerd volgens het ministerieel be-
sluit van 26 juli 1962, is elitair, uitslui-
tend gericht op een voorbereiding tot
professionele studies. Een kleine
minderheid van ongeveer 2 procent
van de leerlingen slaagt momenteel
in het instrumentaal of vocaal eindex-
amen in de graad van uitmuntend-
heid B.

Wij ontkennen niet dat in het huidig
herstructureringsplan een aantal po-
sitieve elementen zijn vervat. Wij zijn
bijvoorbeeld uiteraard niet tegen een
meer gedifferentieerd aanbod aan de
leerlingen. De beroering die rond dit
herstructureringsplan is ontstaan was
vooral het gevolg van de wijze waar-
op het plan tot stand kwam. De po-
ging om met overhaasting en schijn-
consultatie het plan ingang te doen
vinden vanaf september 1987 was
vanzelfsprekend fout. Het staat nu in
elk geval vast dat, had men deze her-
structurering op september 1987
doorgedrukt, dit dan in het kunston-
derwijs met beperkt  leerplan de
grootste verwarring en chaos voor ge-
volg zou gehad hebben. Intussen stel
ik vast dat het gezond verstand heeft
gezegevierd en dat de herstructure-
ring in elk geval niet vóór september
1989 zal veralgemeend worden en
men thans bezig is aan de evaluatie
van het experiment dat van start is
gegaan in 6 scholen.

Welke zijn nu fundamenteel de be-
zwaren die ik hier nog wens naar vo-
ren te brengen in verband met de
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herstructurering ? Het zijn persoon-
lijke bezwaren die ook worden ge-
deeld door de Werkgroep CSC, als-
ook door vele deskundigen en des-
kundigen die hebben meegewerkt
aan deze herstructurering.

Een eerste bezwaar ; België is één
van de weinige landen waar kinderen
pas op 8 jaar kans krijgen muziek te
leren. Het leren bespelen van een in-
strument is in het herstructurerings-
voorstel zelfs op 9 jaar gebracht. Alle
specialisten en muziekpedagogen
dringen er reeds jaren op aan om ten
laatste op 6 jaar met musiceren te
beginnen (initiatiecursussen voor 6
en 7-jarigen, ook voorzien in plan-
Louel). Ik verwijs ook naar pedago-
gische methoden op nog jongere leef-
tijd : Suzuki (3 jaar), Kodaly, Wil-
lems, Orff en andere. Dit past ook
perfect in de gelijklopende structuur
met algemeen vormend onderwijs.

VERWELKOMING VAN EEN
BUITENLANDSE DELEGATIE

De Voorzitter : Collega’s, ik begroet
in onze tribune een delegatie van het
Roemeense Parlement, geleid door
de Voorzitter van de nationale Ver-
gadering. Ik wens hen hartelijk wel-
kom in ons Parlement. (Applaus)

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende aanpassing van de begroting
van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 9-A (BZ 1988) - Nrs. 1 tot 5

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1988
- 6-A (BZ 1988) - Nr. 1 (Algemene
toelichting)
- 7-A (BZ 1988) - Nrs. 1 tot 4

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de begroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotings-
jaar 1988

Begrotingsontwerpen en toegevoegde interpellaties
Verwelkoming buitenlandse delegatie

- 6-A (BZ 1988) - Nr. 1 (Algemene
toelichting)
- 8-A (BZ 1988) - Nrs. 1 (+ Bijla-
gen) tot 13

TOEGEVOEGDE INTERPELLA-
TIES (R.v.O. art. 72,9)

Algemene bespreking (Voortzetting)

ONDERWIJS E N  V O R M I N G
(Voortzetting)

De Voorzitter : Dames en heren, aan
de orde is de voortzetting van het
begrotingsdebat.

De heer Laridon heeft opnieuw het
woord.

De heer A. Laridon : Een tweede
bemerking is dat de herstructurering
weinig of geen aandacht schenkt aan
de lichte muziek, zoals jazz, pop-mu-
ziek, huismuziek, electronische in-
strumenten, synthesizers en dergelij-
ke, dit in vergelijking met Nederland
en Duitsland. Bovendien verwijs ik
naar hete referaat van professor Sab-
be : ,,Haalt het Conservatorium het
jaar 2000 ?“, naar voren gebracht tij-
dens een colloquium dat gehouden
werd te Gent in 1984. Het huidig mu-
ziekonderwijs dekt minder dan 20
procent van de behoeften en het im-
pact vermindert nog ieder jaar.

Een derde bemerking betreft de
norm, in de eerste plaats in de lagere
graad.

De beginnende leerlingen hebben ge-
durende twee jaar het systeem van
drie leerlingen per uur, dus het drie/
één systeem. Zij hebben helemaal
geen instrumentonderricht tijdens
het eerste jaar. Ik meen nochtans
dat, bij de basis, het aanleren van
een instrument enorm belangrijk is
en dat het dus eveneens belangrijk is
dat men het tijdens het eerste jaar zo
ruim mogelijk zou doen. Sinds enkele
jaren bestaat reeds het criterium drie/
één, ook in het huidige systeem nog
in het eerste jaar. De negatieve ge-
volgen hebben zich reeds laten ge-
voelen. Dit is natuurlijk de gemakke-
lijkste manier om de wachtlijsten weg
te werken. De vraag stelt zich dan
wanneer, binnen enkele jaren, als er
opnieuw wachtlijsten zullen zijn, op-
nieuw naar vier of vijf leerlingen per
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uur zal worden overgegaan
probleem op te lossen.

om dit

In elk geval meen ik dat - en ik wens
dit te benadrukken - in het eerste
jaar een individuele cursus instru-
ment zou moeten worden ingevoerd.
Inderdaad, wij mogen niet vergeten
dat het muziekonderwijs universeel
beschouwd wordt als een tak van on-
derricht dat men geen ander onder-
wijs vergelijkbaar is. Bovendien ligt
de hoofdkarakteristiek in het feit van
het individueel onderwijs. Het indivi-
dueel onderwijs, waarvoor als univer-
sele norm een minimum van een half
uur per week geldt voor het lager
secundair- en één uur voor het hoger
secundair onderwijs.

Wat de middelbare en hogere graad
betreft zijn er enkele bemerkingen in
verband met de ,,lichtere richtingen”,
zoals samenspel, instrument-koor-
zang. Ik meen dat de lichtere richtin-
gen niet rechtvaardigen dat dit on-
derwijs groepsgewijze zou gebeuren,
met vier leerlingen op één lesuur.
Voor de meeste instrumenten is dat
op het terrein en in de praktijk onmo-
gelijk. Ik denk hierbij aan het stem-
men van viool, delicate dubbelriet in-
strumenten en dergelijke, waardoor
reeds heelwat tijd verloren gaat. De
zogenaamde ,,zwakke” leerlingen,
die noodgedwongen in deze richting
terechtkomen, verdienen evenveel
aandacht en gaan bij de te voorziene
verwaarlozingen zeker reddeloos ver-
loren.

Men heeft het onderscheid willen
maken tussen de verschillende pu-
blieksgroepen : de passieve liefheb-
ber, de liefhebber, de toekomstige
beroepsmusicus. Naargelang de groe-
pen wordt het onderwijs gedifferen-
tieerd. Onderwijstechnisch en peda-
gogisch kan ik achter dit principe
staan. Niet even vanzelfsprekend is
het als men van een grote groep het
aantal uren specifiek onderwijs ver-
mindert en het onderricht meer
groepsgericht laat gebeuren. Heeft
men hier dan wel gekozen voor het
belang van de gemeenschap ?

Ook blijft nadeel van horizontale
structuur bestaan. Zo moet in het
hervormd muziekonderwijs gelijktij-
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dig eindexamen worden afgelegd
voor instrument en kamermuziek, en
dat in principe samen met eindexa-
men voor algemeen vormend onder-
wijs, wat quasi onmogelijk is.

Bovendien is het lessenpakket alge-
mener, zijn de examens zwaarder en
zijn er minder herkansingsmogelij k-
heden. Welke weerslag zal dit alles
hebben op het brede leerlingenpu-
bliek ? Wat de volwassenen betreft,
is het niet ondenkbeeldig dat dit nieu-
we aanbod hen afschrikt, en na een
jaar ervaring, wellicht ook de jongere
leerlingen. Het verzwaren van de
cursussen en de constante examen-
druk zullen ontmoediging en afhaken
teweeg brengen.

Bij de bezorgdheid om beter onder-
wijs te leveren neemt men het blijk-
baar toch niet altijd zo nauw met de
kwalificatie van de leraar : zo zou
men samenspel mogen geven zonder
het vereiste diploma te hebben.

Wat leerkrachten en docenten aan-
gaat, is het van het grootste belang
dat zijzelf hun vak in de praktijk blij-
ven uitoefenen. Iedereen is het daar-
over eens maar er worden geen maat-
regelen genomen.

Het spijt ons dat de herstructurering
van het muziekonderwijs niet ge-
paard is gegaan met een herziening
van de eerder nefaste cumulatierege-
ling.

Een ander zeer ernstig bezwaar is het
inschrijvingsgeld. Ik zal hierop niet
dieper ingaan omdat ik een amende-
ment heb ingediend teneinde het in-
schrijvingsgeld af te schaffen. Te ge-
pasten tijd zal ik de gelegenheid heb-
ben het toe te lichten.

Ik wens wel nog een woordje toe te
voegen in verband met de concurren-
tieel zwakke positie van het Neder-
landstalig muziekonderwijs in Brus-
sel. Weliswaar werden intussen maat-
regelen genomen die hieraan gedeel-
telijk tegemoetkomen, zoals het te-
rugbrengen van de normen voor de
Brusselse Vlaamse scholen tot 75
procent. Toch wens ik de aandacht
van de Minister te vestigen op de dis-
criminatie tussen het Nederlandstalig
en het Franstalig gedeelte van ons
land. In het Franstalig gedeelte is er
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geen inschrijvingsgeld. Dit is zeer na-
delig voor het Vlaams muziekonder-
wijs te Brussel. De normen zijn er
ruimer. In het begin heeft men 30
minuten individueel instrumentenon-
derricht en later één uur. Dit is niet
het geval in de herstructurering voor
het Nederlandstalig gedeelte van ons
land. Het beroepsonderwijs werd in
het Franstalig gedeelte door proto-
colakkoorden uniform uitgewerkt.
Het wordt gerealiseerd door samen-
werking tussen het VS0 en de stede-
li jke gemeentelijke muziekacade-
mies. De leerlingen worden gesubsi-
dieerd vanaf 6 jaar ; in Vlaanderen
vanaf 8 jaar. Het ambt van onderdi-
recteur vanaf 1.000 leerlingen per
school. Dit ambt bestaat niet in
Vlaanderen waar f 25 scholen met
meer dan 1.000 leerlingen zijn.

Thans wou ik enkele opmerkingen
maken bij hete experiment en bij de
hearings.

Het experiment is gestart zonder dat
de voorwaarden vervuld waren die in
andere onderwijsniveaus worden toe-
gepast bij het opzetten van een expe-
riment, namelijk :
- duidelijk inzicht in de doelstellin-
gen en de duur van het experiment ;
- leerplannen zijn beschikbaar bij de
start ;
- leerkrachten moeten vertrouwd ge-
maakt worden met de nieuwe leerin-
houden vooraleer het experiment van
start gaat ;
- bestuurs- en onderwijzend perso-
neel moet akkoord gaan met deelne-
ming aan het experiment of alleszins
de grote meerderheid van dat perso-
neel ;
- inrichtende macht moet het experi-
ment ondersteunen ;
- ouders en studenten moeten vooraf
worden ingelicht over de draagwijdte
ervan ;
- evaluatieprocedure moet vooraf
vastgesteld en bekend zijn bij het per-
soneel.

Bij de start van het experiment zijn.
er wel enkele tekortkomingen ge-
weest. De dialoog voor overleg blijkt
niet op gang te zijn gekomen. Er
blijft nog een kloof tussen voor- en
tegenstanders van de nieuwe structu-
ren: Bij nadere analyse blijkt de
scheidingslijn vooral te liggen tussen
een aantal directeurs die langs ad-
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viesraad  of bestuursorganen van hun
beroepsvereniging nauw betrokken
waren bij de voorbereidende bespre-
kingen die geleid hebben tot de nieu-
we structuur en die er voorstander
van zijn en degenen die er tegen zijn
omdat ze onvoldoende inzicht heb-
ben in de nieuwe regeling of huiverig
staan tegenover een wijziging van de
huidige vertrouwde manier van
werken.

Hoe kan een dialoog tot stand ko-
men ?

Een dialoog over de nieuwe structuur
die hopelijk kan leiden tot een con-
sensus over een vernieuwing van het
kunstonderwijs met beperkt leerplan
kan slechts op gang komen wanneer
er, ten eerste, een duidelijke vergelij-
king is gemaakt, tussen regeling-1962
en regeling-1987. Tijdens de hearings
werd gezegd dat er weinig verschil is
tussen een school waar de regeling-
1962 volledig wordt toegepast en een
pilootschool. Is de regeling-1962 niet
te zwaar voor de vele leerlingen en
scholen ? Hoeveel scholen halen het
peil niet dat door de regeling-1962 is
bepaald ? Is het programma van 1962
niet te zwaar voor een deel van de
98 % leerlingen die geen professione-
le ambitie hebben ?

Ten tweede, is er nood aan informa-
tie over de evaluatieprocedure : door
wie wordt geëvalueerd en op welke
wijze ; komt er een evaluatieverslag
voor het gehele schooljaar 1987-1988
en is er reeds een evaluatieprocedure
vastgesteld voor het schooljaar 1988-
1989 ?

Bestaat de mogelijkheid dat op grond
van de resultaten van de evaluatie
het experiment in één of meer piloot-
scholen wordt stopgezet op het einde
van dit schooljaar ?

Worden criteria vastgesteld, die zul-
len gelden bij de keuze van één of
meer nieuwe scholen die tot het ex-
periment zouden toegelaten worden
vanaf volgend schooljaar ?

Als laatste opmerking in verband met
de evaluatie wil ik u er op wijzen dat
er klachten zijn vanwege de Vereni-
ging van Steden en Gemeenten. Zij
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beweren dat tweederden van het
kunstonderwijs en vooral van het mu-
ziekonderwijs met beperkt leerplan
tot het gemeentelijk net behoort. Zij
voelen zich in de zaak van de evalua-
tie enigszins gefrustreerd omdat zij
niet kunnen beschikken over pedago-
gische medewerkers die deze evalua-
tie kunnen beoordelen. Zij vragen
dan ook dat de minister de nodige
middelen ter beschikking zou stellen.

Het zal u wel niet verwonderen,
mijnheer de Minister, dat ik ter gele-
genheid van de bespreking van de be-
groting ook enkele bedenkingen wil
maken aangaande het zeevisserijon-
derwijs.

In de eerste plaats wil ik het pro-
bleem naar voren brengen van de
deeltijdse leerplicht in het zeevisserij-
onderwijs, omdat ik weet dat er op
dat vlak bepaalde strubbelingen zijn.
In dit verband menen we dat aan de
jonge vissers dezelfde rechten op
post-scalaire ontwikkeling op alge-
meen en beroepsgericht vlak moeten
kunnen gegeven worden. Zij kunnen
zich trouwens minder dan een jonge-
ling aan wal verder bekwamen door
het bijwonen van culturele en educa-
tieve initiatieven. Ik pleit daarom
voor omzichtigheid in verband met
bepaalde wijzigingen die vandaag aan
de orde staan.

Het zal u bekend zijn, mijnheer de
Minister, dat wij in het zeevisserijon-
derwijs voor de toepassing van het
deeltijds leren geijverd hebben om
dit in een compacte cyclus van zeven
weken te doen afwerken. Deze gun-
stiger regeling werd toegestaan uit
hoofde van de bijzondere werkvoor-
waarden in de zeevisserij. De organi-
satie van deze zevenwekencyclussen
van deeltijds leren voor jonge vissers
wordt georganiseerd volgens een wis-
selende beurtrol  door drie scholen,
met name de rijksvisserijschool
Knokke-Heist, de stedelijke visserij-
school John Bauwens te Oostende en
de vrije visserijschool P. Pype Oos-
tende. Vandaag bestaan er voorstel-
len, weliswaar uitgaande van de
schooldirecties, maar vooral op sug-
gestie vanuit het werkgeversmilieu,
met name de Rederscentrale, dit sys-
teem om te turnen tot een stage aan
boord van het vaartuig waarop be-
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trokkene ingescheept wordt. Alhoe-
wel ik mij voor een stuk kan aanslui-
ten bij de bezwaren die men tegen de
zevenwekencyclus heeft, zou ik toch
willen waarschuwen. Er moeten, wat
het programma voor deze categorie
van leerlingen betreft, maatregelen
worden getroffen. Toch wil ik u vra-
gen, mijnheer de Minister, daarover
niet te vlug een beslissing te nemen.
Ik ken deze sector en dat milieu nog-
al goed en ik vrees dat de vervanging
van de zevenwekencyclus door een
stage aan boord, gepaard zal gaan
met een hele reeks misbruiken aan
boord van het schip waartegen wij
moeilijk zullen kunnen reageren.

Als tweede aspect van het zeevisserij-
onderwijs pleit ik voor een efficiënter
gebruik van het opleidingsschip ,,De
Broodwinner”. Wij realiseren ons ten
zeerste dat de ,,0.29”,  een prachtig
stuk didactisch materieel, nog effi-
ciënter kan gebruikt worden dan tot
nu toe het geval is. De scholen zou-
den daarom in overleg met de leraars
praktijk en technische vakken, in sa-
menspraak met schipper en beman-
ning van de ,,0.29”,  een methode
moeten uitwerken van een uniform
takensysteem waarbij elke leerling,
na zijn schoollopen, alle noodzakelij-
ke activiteiten heeft volbracht. Ik
meen dat bij gelegenheid hieromtrent
een concreet voorstel zou moeten
worden gedaan.

Er is ook nog het zeer nijpende pro-
bleem van de opleiding tot schipper.
De opleiding tot schipper gebeurt in
een half schooljaar - examens in fe-
bruari en juni. Door de aard van het
vissersberoep krijgen de kandidaten
voor deze herscholing een contract
van de RVA. Volgens dat contract
moeten deze mensen de lessen vol-
gen gedurende 40 uur per week. De-
ze herscholing zou moeten plaatsgrij-
pen tijdens de uren bestemd voor so-
ciale promotie. Dit omvat echter
slechts 10 lesuren per week. Gedu-
rende 30 uren zijn de kandidaat-
schippers overgeleverd aan de good-
will van het personeel. Een officiële
structuur dringt zich onontbeerlijk
op, mijnheer de Minister. Een vijfde
specialisatiejaar waar deze mensen
op een passende wijze kunnen opge-
vangen worden, lijkt mij de beste op-
lossing.
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Ik zal een gedeelte overslaan en
voorbehouden voor een eventuele in-
terpellatie tijdens de komende we-
ken, gezien de tijd mij niet meer toe-
laat om het Open Hoger Onderwijs
op een degelijke wijze in dit begro-
tingsdebat ter sprake te brengen.
Toch wil ik in het kort nog een drietal
punten in verband met de studietoe-
lagen aan mijn betoog toevoegen.

Ik zou vooreerst willen pleiten dat
bij het bepalen van de globale studie-
kost niet alleen de strikte studiekos-
ten in aanmerking zouden worden
genomen, maar dat er ook rekening
gehouden wordt met leefkosten en
het gederfde loon. Deze vraag lijkt
mij billijk en gerechtvaardigd, vooral
wanneer statistische informatie ons
leert dat, wat de studietoelagen in
het secundair onderwijs betreft, 51,5
procent van de kinderen afkomstig
zijn uit arbeidersgezinnen, terwijl het
percentage van die categorie abnor-
maal daalt tot slechts 29,2  procent in
het Hoger Onderwijs. Ik meen dat
voor bepaalde gezinnen, met zeer be-
scheiden inkomen, het derven van
loon een belangrijke rol speelt. Voor
hen zou men, sociaal gezien, drin-
gend moeten tussenkomen bij het be-
rekenen van de studiekosten.

Een tweede punt betreft de studie-
toelagen voor overzitters. Hierover
hebben wij reeds gesproken tijdens
de vergaderingen van de Commissie.
Ik zou u willen vragen, mijnheer de
Minister, te zoeken naar specifieke
oplossingen voor de eerstejaarsstu-
denten die moeten herbeginnen. De
oorzaken hiervan kunnen van zeer
uiteenlopende aard zijn en niet altijd
bij een fout van de student zelf gele-
gen zijn. De student kan problemen
hebben onder meer door ziekte,
sterfgeval in de familie, depressies,
familiale moeilijkheden enzovoort.
Ik kan u meedelen dat ik eerlang een
voorstel van decreet zal indienen om
aan de problemen van de eerstejaars-
student zittenblijver zoveel mogelijk
tegemoet te komen.

Een laatste punt gaat over de laattij-
dige aanvragen tot het bekomen van
een studiebeurs. Ik ga ermee ak-
koord, mijnheer de Minister, dat de
laattijdige aanvragen in vele gevallen
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het gevolg zijn van een nalatigheid
vanwege de ouders. Maar door con-
tacten die wij als parlementsleden ge-
regeld hebben onder meer met de ou-
ders van studenten, blijkt ook dat een
andere oorzaak van laattijdige aan-
vragen het gebrek aan informatie is.
Dit is duidelijk het geval in beschei-
den milieus, waar vader of moeder,
door onwetendheid, dergelijke pro-
blemen niet altijd van nabij kunnen
volgen. Ik vraag u dus, mijnheer de
Minister, ter zake maatregelen te ne-
men om dit euvel zoveel mogelijk te
verhelpen. (Applaus bij de SP)

De Voorzitter :
heeft het woord.

De heer Deswaene

De heer R. Deswaene (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, het on-
derwijsgebeuren in België is sinds de
Tweede Wereldoorlog onderhevig
geweest aan enkele zware schokgol-
ven, die zijn imago niet bepaald heb-
ben gediend.

De meesten onder ons herinneren
zich nog de harde schooloorlog van
de jaren 50, toen zelfs kleuters en
lagere schoolkinderen de straat wer-
den opgestuurd om de ziel van het
kind te redden.

Minder revolutionair, maar even in-
grijpend begon in de jaren 70 de ,,ver-
nieuwingswoede” , die vandaag nog
haar eindpunt niet heeft bereikt.
Denken we maar aan de herrie om-
heen het ,,eenheidstype”. Vernieu-
wen, veranderen, aanpassen aan
maatschappelijke evoluties is op zich-
zelf uiteraard niet verkeerd. Wel valt
op dat de opeenvolgende ingrepen
onvoldoende voorbereid werden op-
gestart, zonder veel coherentie wer-
den begeleid en meestal niet de nodi-
ge continuïteit vertonen. Zo komt
het dat nog altijd de verzuiling weel-
derig voorttiert, de hebzucht om ,,het
kind” vaak belangrijker is dan peda-
gogische waarden, de pluralistische
idee, nochtans door prominente figu-
ren als streefdoel aangeprezen, nog
steeds geen kans krijgt. De Raad van
het Pluralistisch Onderwijs, vijf jaar
geleden geïnstalleerd, blijft nog altijd
dode letter. De verwarring, onzeker-
heid en zelfs een zekere ontmoedi-
ging zijn dan ook bij vele onderwijs-
mensen vandaag duidelijk merkbaar.
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Thans staan we bij de aanvang van
een nieuwe spectakulaire  omwente-
ling, nl. de federalisering van het on-
derwijs. Een stap die we toejuichen,
maar die - gelet op de overhaaste en
opnieuw weinig voorbereide aanpak
- in zijn concrete uitvoering, een
nieuwe golf van onzekerheden en
verwarringen laat voorzien.

Ik ga vandaag niet verder in op dit
thema, maar wens wel even stil te
staan bij de onderwijsmaterie die nù
reeds thuishoort onder de vleugels
van de Vlaamse Regering. Vermits
het terrein hier nog zeer beperkt is
en enkele jaren geleden met een pro-
pere lei  kon worden begonnen,
mocht worden verwacht dat terdege
rekening zou worden gehouden met
de vele vergissingen die in de voor-
bije decennia door de ,,nationale col-
lega’s” werden begaan.

Wie de onhandige hervormingen in
het kunstonderwijs met beperkt leer-
plan heeft gevolgd, begrijpt onmid-
dellijk dat we ons verkeerde illusies
hebben gemaakt. Met genoegen stel
ik echter vast, dat onder het beleid
van minister Weckx, we een betere
aanpak tegemoet gaan. Ik vind het
goed dat onmiddellijk beslist werd de
veralgemening van de hervormingen
nog met één jaar uit te stellen én dat
tevens overgegaan werd tot het hou-
den van hearings per provincie met
alle betrokkenen ,,te velde”. Zó
hoort het. De vraag rijst echter of
gelet op de stoelendans die we thans
kennen, minister Weckx na de ge-
meenteraadsverkiezingen van okto-
ber nog op zijn onderwijszetel zal zit-
ten en zoniet, hoe zijn opvolger dan
deze zaken verder zal aanpakken. De
onzekerheid blijft dus groot.

Na de hearing die ik bijwoonde te
Aalst en na meerder gesprekken met
directies en leerkrachten in het
kunstonderwijs wil ik een aantal be-
schouwingen en bedenkingen formu-
leren.

De grote verwarring in de wereld van
het muziekonderwijs is overduidelijk
ontstaan door een weinig doordachte
aanpak en een flagrant gebrek aan
voorlichting. Eén voorbeeld : door
mensen van het muziekonderwijs
werden de termen ,,hoofdelijke leer-
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ling” en ,,cursist” door elkaar ge-
bruikt en dus verkeerdelijk geïnter-
preteerd.

Zelfs als het een goede zaak is de
veralgemening van de hervormingen
uit te stellen tot september 1989, dan
mag toch niet langer meer worden
getalmd om tot besluitvorming te ko-
men, wil men nieuwe onzekerheden
en onrust voorkomen en wil men de
scholen de tijd geven om zich rustig
en in alle sereniteit voor te bereiden
op de vernieuwing.

Het herstructureringsplan wordt ze-
ker niet in zijn totaliteit als negatief
ervaren.

Toch wil ik de aandacht vestigen op
enkele aspecten die ik heb genoteerd
en waarbij ik het financiële aspect,
de inschrijvingsgelden, de inhoud van
de studiepakketten en de bijzondere
problematiek van Brussel, nog buiten
beschouwing laat.

Kris kras door elkaar, een paar op-
merkingen.

1. De infrastructuur is in vele geval-
len niet aangepast aan de noden van
de nieuwe structuur.

2. Een zeer grote onzekerheid en on-
rust bestaat vooral in de kleine lande-
lijke scholen waar men vreest voor
de minimumnormen, verlies van de
beste elementen, ontoereikende ac-
comodatie, enzovoort. Vandaar de
vraag om volgend schooljaar een be-
geleid experiment te starten in een
paar van die kleinere scholen.

3. Een tekort aan pedagogisch ge-
schoold personeel - bijvoorbeeld
danspedagogen - of personeel dat
niet opgeleid is om groepsgericht on-
derwijs te geven. Bijscholing is drin-
gend nodig. Ook hier de vraag om
bij hoogdringendheid het hoger
kunstonderwijs, en vooral de pedago-
gische afdelingen, aan te pakken in
het hele hervormingsproject.

4. Velen betreuren de onmogelijk-
heid om kinderen tussen 6 en 8 jaar
een aangepast onderricht te verstrek-
ken. Dit blijft nochtans de beste aan-
vangsleeftijd te zijn voor dans en mu-
ziek.
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Ik neem aan, mijnheer de Minister,
dat u alle hearings hebt bijgewoond.
Graag vernam ik welke conclusies u
daaruit reeds heeft getrokken.

Een ander onderdeel van het Vlaam-
se onderwijsbeleid betreft de studie-
toelagen. Het is een materie die
reeds vele tientallen jaren oud is en
die bij herhaling, qua concept, wijzi-
gingen in haar evolutie heeft gekend.
Merkwaardig en onbegrijpelijk toch
dat, na al die jaren, er vandaag nog
geen duidelijke, vastomlijnde visie
bestaat :
- of het studietoelagen, studielenin-
gen of een combinatie van de twee
moet zijn ;
- of de orde van grootte moet slaan
op studiekosten, zoniet ook op leef-
kosten en gederfd loon ;
- anderen gewagen zelfs van samen-
werking met OCMW’s om degenen
die onder het socio-vitaal minimum
vallen bij te springen.

Persoonlijk meen ik dat drie doelstel-
lingen met absolute prioriteit moeten
worden nagestreefd.

Ten eerste, éénvormigheid, geba-
seerd op duidelijke criteria. Tussen-
komsten van OCMW’s of andere
diensten - hoe goed ook bedoeld -
zullen alleen onduidelijkheid schep-
pen. Ik meen niet dat dit algemene
regel kan worden. De OCMW’s heb-
ben reeds voldoende opdrachten en
financiële lasten te dragen om dit er
nog bij te nemen. Het is tevens mijn
overtuiging dat studieleningen min-
der aan te bevelen zijn. Twintig jaar
terug waren het allemaal leningen.
Men is toen van dat systeem afge-
stapt, omdat het probleem alleen
werd verlegd : afgestudeerden die
onder het socio-vitaal minimum val-
len - en voor zover zij werk vinden
- staan voor een schuldenlast die ze
vaak niet kunnen afbetalen en hen
bij aanvang van hun beroeps- en ge-
zinsleven voor enorme problemen
stelt. Bovendien gebeuren de terug-
betalingen zeer ongeregeld en vaak
niet voor iedereen.

Ik durf dan ook pleiten voor een her-
nieuwing van de verdeling van het
toelagenpakket in functie van reële
behoeften en waarbij, mijns inziens,
gezocht moet worden naar een com-
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binatie van studiekosten en loonder-
ven.

Ten tweede, het probleem van het
vroeger uitbetalen van studietoela-
gen is een ander aspect waarover de
Minister het ook heeft in zijn toelich-
ting. De nood kennen is al veel ; er
een oplossing aan geven is nog iets
anders. Ook hier is uiteraard de
groep die beneden het socio-vitaal
minimum valt, het sterkst benadeeld.
Ik stel de vraag of het voor dergelijke
gevallen niet mogelijk is de aanvra-
gen te verzamelen vóór het groot ver-
lof in plaats van bij aanvang van het
nieuw schooljaar. Dit zou uw dien-
sten wellicht toelaten administratief
het nodige te doen om de studietoe-
lagen reeds in september, geheel of
gedeeltelijk, aan deze groep uit te be-
talen.

Ten derde, quid met de niet-geslaag-
den - en hier sluit ik aan bij datgene
wat de heer Laridon heeft gezegd -
vooral in het eerste jaar universiteit
of HOBU, waarbij velen hun misluk-
king ,,te danken hebben” aan een
nogal rigide examensysteem of/en
vooral aan een niet onmiddellijk op-
genomen zijn in een vreemde leefwe-
reld. Voor hen zijn de gevolgen
meestal op drie vlakken rampzalig :
- niet geslaagd zijn ;
- verlies van de studietoelage ;
- en dus : einde van de studiedroom.

Het komt mij voor dat, ook wat dit
punt betreft, wij dringend aan een
,,herzien” van ons systeem toe zijn.

Tenslotte vernam ik graag iets meer
over het Open Hoger Onderwijs of
de Open Universiteit, zoals men het
noemen wil. In afwachting van een
decretale regeling - en de vraag is of
deze reeds wordt voorbereid - werd
de VZW Studiecentrum Open Hoger
Onderwijs belast met de uitvoering
van het beleid van de Vlaamse Rege-
ring inzake bestaande initiatieven op
het vlak van het afstandsonderwijs.
Wat  i s  de  preciese  t aak  van  de
VZW ? Bestaat er een beleidsvisie
voor de volgende jaren ? Werd een
mogelijke weerslag op de begroting
reeds berekend ? Is het mogelijk ons
een activiteitenverslag te bezorgen
betreffende de diverse initiatieven
die op stapel staan of reeds werden
uitgevoerd ?
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Deswaene
Ik heb gelezen dat collega Laridon -
en ik volg hem zeker op dit vlak -
vorig jaar pleitte voor een zeer inten-
se samenwerking tussen Vlaanderen
en de reeds bestaande Open Univer-
siteit te Heerlen, vlakbij de Belgische
grens in Nederland. Wordt zijn visie
gevolgd ? (Applaus bij de leden van
de meerderheid) ’
De Voorzitter : Mevrouw Maes heeft
het woord.

Mevrouw N. Maes (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters die bevoegd zijt voor het Neder-
landstalig onderwijs of althans wat de
Vlaamse Gemeenschap reeds zelf-
standig kan beheren en dat is niet
veel. Het aantal ministers is er desal-
niettemin.

Minister J. Lenssens : Dat geldt niet
voor mij.

Mevrouw N. Maes : U bent er toch
ook een beetje bij mijnheer Lens-
sens. Wij hebben u in de Commissie
van Onderwijs mogen ontvangen in
verband met de samenlevingsopbouw
die overigens nog altijd niet geregeld
is maar die toch tot uw bevoegdheid
en tot die van onze Commissie be-
hoort.

Mijnheer de Voorzitter, het is waar-
schijnlijk de laatste maal dat we in de
Vlaamse Raad een dergelijke be-
perkte begroting van Onderwijs zul-
len bespreken. Eindelijk zal de com-
munautarisering de kans scheppen op
een vernieuwde visie op ons educa-
tief besteld waarin Onderwijs en Vor-
ming in toenemende mate vanuit een
gemeenschappelijke visie zullen moe-
ten gedacht, ontwikkeld en aange-
past worden. Slechts binnen dit bre-
der kader kunnen problemen als her-
scholing, permanente educatie maar
ook deeltijds leren, lerarenopleiding,
lerarenbijscholing en -herscholing,
tweedekansonderwijs zowel op het
hoger niveau als op het laagste ni-
veau, alfabetisering, enzovoort de
plaats krijgen die er volgens de toe-
nemende behoeften moet worden
aan toegekend.

Voor de specifieke probleemregio’s
en -sectoren zullen specifieke oplos-
singen moeten worden uitgedacht. Er
zal immers niet langer sprake zijn van
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het koppelen van het Brussels Neder-
landstalig onderwijs aan het lot van
plattelandsschooltjes hoofdzakelijk in
Wallonië. Naar onze mening zal er
een definitieve oplossinge moeten ge-
formuleerd worden in de zin van een
aangepast Brussels luik. Tevens zal
voor groepen als migranten en werk-
lozen een specifieke aanpak noodza-
kelijk blijven. De infrastructuur van
onderwijs, vorming, RVA enzovoort
moet daarbij integrerend werken en
niet afsluitend.

Wij moeten ons niet ontveinzen dat
de overheveling van onderwijs naar
de Vlaamse Gemeenschap niet zon-
der problemen zal verlopen. Immers,
hoe zal voor dit alles de nodige coör-
dinatie ontwikkeld worden, als reeds
nu voor de schamele begroting die
de Nederlandstalige onderwijssector
binnen de Vlaamse Raad behelst, de
coördinatie zoek is. Zal de masto-
dont van het nationale niveau ,,on-
derwijs” naar de Vlaamse Gemeen-
schap overkomt alles verpletteren of
zullen daarentegen de nieuwe ont-
wikkelingen d ie  in tussen  in  de
Vlaamse Gemeenschap hebben
plaatsgevonden het verstarde onder-
wijsbestel hervitaliseren, inspireren
en kwalitatief verbeteren. Ik hoop
natuurlijk dit laatsten.

Mijnheer de Voorzitter, terugko-
mend op het interessante verslag van
mevrouw Leysen en op de discussie
in de Commissie zou ik zeer kort een
aantal problemen willen te berde
brengen. In het tijdsbestek van dertig
minuten kan ik niet alles grondig
doen.

Ik kom terug op het probleem van
de studietoelagen. De zorg voor de
democratisering moet ons blijven lei-
den bij het beleid inzake studietoela-
gen. Reeds nu moet de vaststelling
dat het overwegend deel - 59 procent
- van de studietoelagen in het secun-
dair onderwijs naar arbeiderskinde-
ren gaat, maar in het hoger onderwijs
terugloopt tot 29 procent, grote zor-
gen baren. Mochten wij hier dan nog
de uitsplitsing hebben over die 29
procent tussen het universitair onder-
wijs en het hoger onderwijs van het
niet-universitair type dan zouden we
waarschijnlijk nog een meer catastro-
fale evolutie van de participatie van
de kinderen uit arbeidersgezinnen
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met betrekking tot het universitair
onderwijs kunnen vaststellen. Der-
halve zijn wij het eens met de Minis-
ter dat de studietoelagen moeten be-
houden blijven en dat de studielenin-
gen slechts aanvullend kunnen zijn
en nooit vervangend. Wij menen ten
slotte dat die toelagen reëel de stu-
diekosten zullen moeten dekken.

Wat het onderwijs in Brussel betreft
mag het succes van het Nederlandsta-
lig onderwijs ons niet blind maken
voor de grote problemen, problemen
die gesteld worden door de aanwezig-
heid van anderstaligen in het Neder-
landstalig onderwijs en die hoge eisen
stellen aan het personeel, trouwens
niet alleen in het onderwijs, maar -
zoals de Minister het aanstipte - ook
in de peuter- en kinderdagverblijven,
waardoor ook het karakter van de
instellingen zou kunnen veranderen.
Mijnheer de Minister, ik wil u vol-
gende vraag stellen omdat zij ons als
Vlaamse Gemeenschap in de totali-
teit moet bekommeren : ,,Mag, wil
en kan het Nederlandstalig onderwijs
in Brussel aantrekkelijk zijn voor het
toenemend aantal vreemdelingen in
de populatie van de schoolbevolking
met kans op hun integratie in de Ne-
derlandstalige gemeenschap ?” De
677 vreemdelingen in het Nederland-
stalig onderwijs tegenover de 68.406
in de Franstalige scholen geeft te
denken over de kansen van een be-
hoorlijke integratie en samenleving
tussen de Nederlandstaligen in Brus-
sel en de vreemdelingenbevolking,
die in toenemende mate het beeld
van deze pluriculture hoofdstad zal
bepalen. Daarom willen wij uitdruk-
kelijk ,,ja” zeggen aan uw voorstel
tot het inrichten van een bicultureel
onderwijscentrum. Wij hopen alleen
dat het deze keer niet bij woorden
blijft maar dat er zeer spoedig door
u een voorstel zal worden ingediend.
Inzake het open hoger onderwijs stel-
len wij het omgekeerde vast. Er
wordt al vijftien jaar over gesproken.
Er werd op 18 juni 1986 een werk-
groep goedgekeurd, die een verslag
heeft uitgebracht waarover in de
Commissie van de Vlaamse Raad uit-
voerig werd gesproken in februari
1987. Nu moeten we u nog de vraag
stellen of het voorstel van decreet
eindelijk wordt voorbereid aangezien
men nu toch weet dat de communau-
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tarisering wordt gerealiseerd of is on-
ze vrees dat de touwtrekkerij op zijn
Belgisch meer oorzaak is van de ver-
traging dan het uitblijven van de
communautarisering misschien be-
waarheid ?

Mijnheer de Minister, hoe zal Vlaan-
deren met betrekking tot het Eras-
musproject zijn deel krijgen van de
20.000 in 1988-1989 voorziene EG-
beurzen, aangezien aanpassingen van
de Belgische wet noodzakelijk zijn,
zowel van de wet op de academische
graden als van de wet op de studie-
toelagen. De tweehonderd beurzen
die België zal te verdelen krijgen zul-
len een evenredig aandeel moeten
aantonen voor de Vlaamse Gemeen-
schap. Hoever staat men ermee ? Het
academiejaar 1988-1989 ligt nog
slechts een paar maanden van ons af.

Nogmaals wil ik de aandacht vestigen
van deze eerbiedwaardige Assemblée
op de ter beschikking gestelde leer-
krachten. Er is in Onderwijs - en nu
spreek ik nationaal - heel wat bezui-
nigd ook ten opzichte van de Vlaam-
se Gemeenschap. Die bezuinigingen
hebben echter niet altijd budgettaire
resultaten. Mag ik erop wijzen dat
volgens Minister Coens in de Neder-
landstalige Gemeenschap 1.400 ter
beschikking gestelde leerkrachten
niet konden worden gereaffecteerd,
wat neerkomt op een bedrag van an-
derhalf miljard per jaar. Kan men de-
ze leerkrachten niet globaal ter be-
schikking stellen van de Vlaamse Ge-
meenschap ? Inzake het schriftelijk
onderwijs wachte wij nog altijd op de
conclusies. Komt er een ontwerp van
decreet ? Is dat ook zo voor de sa-
menlevingsopbouw, Minister Lens-
sens, of zal men voort deze onge-
reglementeerde sector in de onzeker-
heid laten zonder dat de projecten
voor 1988 werden goedgekeurd ?

Minister J. Lenssens : Het antwoord
daarop staat in het verslag. Ik beves-
tig het antwoord dat ik gegeven heb
in de Commissie.

Mevrouw N. Maes : Het gesjoemel
met de sector, die nu weer verhuisd
is naar Volksgezondheid, belooft niet
veel goeds.

Inzake Onderwijs en Vorming is er

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 17
7 juni 1988

een probleem dat ons zeer ter harte
gaat, namelijk het overleg tussen de
wereld van het onderwijs en de we-
reld van de arbeid. Wij vinden het
niet zo positief dat de overlegplat-
forms alleen in de reconversiezones
bestaan en dat zelfs daar de STC’s
niet eens formeel betrokken zijn bij
deze overlegplatforms. Onze voor-
keur gaat eerder uit naar een secto-
riële benadering die wetenschappe-
lijk begeleid wordt en waarbij de be-
trokkenheid van de werkgevers, de
werknemers en de onderwijswereld
verzekerd is.

Inzake het topplan veroorloven wij
ons de kritiek dat dit te weinig aange-
past is aan de specifieke situatie van
de langdurig werkloze vrouwen. In-
zake middenstandsopleiding willen
wij u vragen niet alleen oog te heb-
ben voor de specificiteit van het mid-
denstandsonderwijs en de midden-
standsopleiding in de centra, maar
ook oog te hebben voor de ge-
rechtvaardigde eisen van leraars die
met die specificiteit als dusdanig niet
zoveel te maken hebben en die van
jaar tot jaar in de onzekerheid blijven
op een wijze die aan geen enkele
werkgever in de privé-sector zou
worden toegelaten.

De rest van mijn uiteenzetting zal ik
besteden aan het kunstonderwijs.
Mijn minuten zijn hier geteld, toch
verdient het kunstonderwijs even-
eens onze bijzondere aandacht. Ver-
schillende collega’s zijn hier op de tri-
bune reeds op ingegaan. Wanneer ik
er niet in slaag binnen de gestelde
tijd dit onderwerp enigszins behoor-
lijk te bespreken, zal ik verplicht zijn
hierover alweer een interpellatie in
te dienen.

Het kunstonderwijs heeft sinds de ja-
ren zestig een gestadige opgang ge-
kend. Sinds het invoeren van het in-
schrijvingsgeld werd aan deze evolu-
tie bruusk een einde gemaakt. De al-
gemene daling in het muziekonder-
wijs bedraagt 4,5 procent. In de pi-
lootscholen bedraagt ze zelfs 5,l  pro-
cent. En dan spreken wij nog niet
eens over de dramatische situatie in
Brussel waar de daling 20 procent
heeft bereikt. Hier is de situatie
werkelijk zo dramatisch dat dit jaar
absoluut, zoals het amendement van
onze collega Laridon het voorstelt,
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het inschrijvingsgeld moet worden af-
geschaft in Brussel. Wij hebben niet
jarenlang gevochten voor het Neder-
landstalig onderwijs in Brussel om
dan, omwille van de kruideniersmen-
taliteit in de Vlaamse Regering, op
een paar jaar het Vlaamse kunston-
derwijs volledig te zien uitverkopen
en over te laten aan de niet-ge-
rechtvaardigde concurrentie van de
Franstalige sector, die wij dan nog
betalen dank zij de gunstige verdeel-
sleutels voor de dotaties voor de
Franstaligen. Ons Nederlandstalig
muziekonderwijs in Brussel moet
veel betalen - 5.000 tot 40.000 frank
als het buitenlanders betreft - en wij
moeten vaststellen dat zij daarvoor
dan nog minder les krijgen. U zal
begrijpen dat het bestaan van derge-
lijke concurrentievoorwaarden ge-
woon de eigen zelfmoord betekent
van het Vlaamse muziekonderwijs.

Minister J. Lenssens : Dat is een ge-
volg van de communautarisering.

Mevrouw N. Maes : Dat heeft daar-
mee niets te maken.

Minister J. Lenssens : De middelen
worden nu op een andere manier ter
beschikking gesteld.

Mevrouw N. Maes : Wij hebben van
in het begin, bij monde van de heer
Vanhaegendoren op deze tribune en
elders, herhaaldelijk gepleit om voor
elke oplossing een specifiek Brussels
luik te voorzien. U kan zeggen dat
dit niets met het inschrijvingsgeld te
maken heeft, maar het is overduide-
lijk dat deze algemene daling wel de-
gelijk met het inschrijvingsgeld te
maken heeft. De onzekerheid en de
onrust die in de sector werden ge-
schapen door de ontijdige hervormin-
gen, die bovendien slecht waren
voorbereid en op een loopje werden
ingevoerd, hebben de situatie natuur-
lijk nog verergerd.

De bezwaren die door de sector naar
voren werden gebracht zijn door de
Minister onvoldoende beantwoord.
Ik zal dit thema niet kunnen ontwik-
kelen, maar ik zal er op terugkomen.

Ik zou aan mijn bekommernis voor
het kunstonderwijs tekort doen wan-
neer ik alleen over het onderwijs in
de muzieksector zou praten. Ik wens
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ook de specifieke problemen in de
beeldende kunst aan te halen. Ook
daar stond een hervorming op het ge-
touw, maar wij hebben er ons uit-
drukkelijk tegen verzet en het ver-
heugt ons dat de ministers toen naar
ons hebben geluisterd. Wel zouden
wij willen weten of men nog zinnes
is ook daar hervormingen door te
voeren. In 1971 kwam ter zake een
hervorming tot stand die bij wijze van
koninklijk besluit een structuur op-
legde. Dit besluit had ongetwijfeld
zwakke kanten en vanuit de sector
wordt gevraagd dat, wat de normen
betreft, iets zou worden gedaan,
want de huidige situatie is onhoud-
baar.

Mag ik er u op wijzen dat vanuit di-
verse belangrijke kunstscholen een
ander systeem wordt voorgesteld
waarover in de sector waarschijnlijk
geen eensgezindheid bestaat. In Sint-
Niklaas  werkt de kunstacademie nog
altijd met een atelier-systeem, dat
reeds vóór de hervormingen van 1971
werd toegepast en volgens onze be-
vindingen nog steeds uitstekende re-
sultaten oplevert. Als wij in Sint-
Niklaas  zouden overgaan naar de
toepassing van de normen zoals ze
thans zijn en afstappen van ons eigen
ateliersysteem, - dat naar onze me-
ning veel beter aangepast is aan de
eigenheid van de beeldende kunsten
- zou dit aan de Vlaamse Gemeen-
schap voor de 3.000 leerlingen van
de academie van Sint-Niklaas alleen
tien miljoen frank kosten, want onze
academie is tijdens het directeur-
schap van de huidige directeur van
300 naar 3.000 leerlingen uitge-
groeid. Bij ons tekent men nog wèl
en tekent men graag, want men te-
kent in de specifieke tekenateliers en
bij ons is de vakopleiding in de beel-
dende kunsten een zaak die au
sérieux wordt genomen wetende dat
iemand naar de muziekacademie
komt om een instrument te leren be-
spelen, te leren zingen of te leren
voordragen. Terwijl men in het mu-
ziekonderwijs heeft ingezien dat de
notenleer moet worden gespreid -
omdat de materie toch een beetje
droog is om aan jonge kinderen in
een keer op te gieten -, doet men het
omgekeerde in de voordrachtkunst.
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Ik beschouw de dictie als de noten-
leer van het woord. Men gaat nu de
dictie invoeren en de voordracht op-
schuiven naar de toekomst. Waar de
logica in al die dingen zit, mag Joost
weten. Misschien weet de Minister
het en dan kan hij ons ervan overtui-
gen.

Wij vragen u dus, mijnheer de Minis-’
ter, oog te hebben voor de diverse
kritieken die in deze sector leven.
Wat de beeldende kunsten betreft
zou het zonde zijn als wij ons zouden
inspireren aan de structuur van het
technisch onderwijs. Ik wil er op wij-
zen dat de normen nu zó hoog zijn,
dat ze in het hoger kunstonderwijs
voor de beeldende kunsten hoger lig-
gen dan voor de sociale promotie en
voor de sierkunsten in het technisch
onderwijs. Dit is toch ook gek.

Ik hoop dat het afstandscriterium
niet opnieuw zal opduiken in de her-
vormingen van de sector beeldende
kunst, want dan zou, bij voorbeeld,
een 150 jaar oude academie als die
van Temse, moeten verdwijnen om-
dat ze maar 10 kilometer van Sint-
Niklaas  is gelegen, terwijl zij een
compleet eigen traditie heeft ontwik-
keld.

Wij pleiten voor een filosofie die past
bij het kunstonderwijs.

Ik wil hier niet pleiten voor één vorm
of één structuur. Creativiteit is ty-
pisch voor deze sector. De kunste-
naars moeten er zeer nauw bij wor-
den betrokken. Zij moeten echter
ook hun kunst kunnen blijven beoe-
fenen. Het cumulverbod in deze sec-
tor is dan ook een dodelijke zaak
voor het kunstonderwijs. Men ver-
biedt leraren in het muziekonderwijs
nog muziek te maken. Men heeft ook
niet meer de zekerheid dat de direc-
teurs van de academies voor beelden-
de kunsten ook nog iets kennen van
beeldende kunsten. Toen bleek dat
slechts 10 procent van de kandidaat-
directeurs geslaagd waren in de tech-
nische proeven, heeft men maar be-
slist die technische proeven af te
schaffen. Dit is natuurlijk ook een
oplossing. Anderzijds heeft men het
selectiesysteem ten behoeve van de
academies dan weer zelf in handen
genomen. Ik weet dat het in zeer veel
academies de gewoonte was dat de
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directeur het eigen lerarenkorps se-
lecteerde. In de plaats daarvan is nu
h e t  s y s t e e m  g e k o m e n  v a n  d e
GBOPK. Daardoor moet soms hope-
loos worden gezocht naar mensen
met een dergelijk getuigschrift zon-
der dat men daarbij de garantie heeft
dat die personen ook werkelijk be-
kwaam zijn voor het vak dat zij moe-
ten geven.

Mijnheer de Minister, ik wil besluiten
met een woord over het conservato-
rium van Brussel. U geeft zelf toe,
en ook in de sector wordt dit sterk
benadrukt, dat de vorming van de
leerkrachten van zeer groot belang is
voor de toekomst van het muziekon-
derwijs. Het is dan ook normaal dat
de conservatoria, waar die pedagogi-
sche opleiding wordt verstrekt, zeer
nauw bij de hervorming van de oplei-
ding worden betrokken. Men mag
echter niet vervallen in overbelasting
want door de invoering van allerlei
nieuwe vakken plaatst men de con-
servatoria voor zeer grote proble-
men. Anderzijds stellen een aantal
leraren vragen over hun toekomst in
het nieuwe systeem.

Ik wil niet vooruit lopen op de eva-
luaties die in de verschillende provin-
cies hebben plaatsgehad. U zal die
wellicht nauwkeurig bestuderen. Wij
menen dat de bijsturingen die thans
door de evaluatiecommissie werden
voorgelegd nog niet voldoende zijn
al moeten wij wel toegeven dat een
aantal bezwaren werden opgevan-
gen.

Wij moeten weten wat wij willen met
het kunstonderwijs. Mag ik de klach-
ten van het conservatorium van Brus-
sel nog even onder uw aandacht
brengen ? U zal deze zeker reeds ge-
hoord hebben, mijnheer de Minister,
want zij werden geuit op een jubelzit-
ting die u zelf, in uw vorige functie
heeft bijgewoond.

Men beklemtoonde dat bekwaam-
heid niet noodzakelijk hetzelfde is als
anciënniteit en dat het systematisch
voorkeur geven aan het criterium an-
ciënniteit de kwaliteit van het onder-
wijs niet altijd ten goede komt, wel
in tegendeel. Men heeft ook de aan-
dacht gevestigd op het probleem van
de infrastructuur. Er is wel een mooi
buitenverblijf maar de directeur van
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het conservatorium beschrijft de ei-
genlijke infrastructuur als een echte
ruïne, verspreid over de vier wind-
streken van Brussel en slecht ver-
warmd zodat heelwat moet gesleurd
worden met instrumenten die het dan
van de koude begeven wanneer zij
moeten worden bespeeld.

Mijnheer de Minister, ik pluk dit zo
maar lukraak uit het rapport van de-
ze publiek gehouden rede.

Er werd ook gewezen op de nefaste
gevolgen van het inschrijvingsgeld
vooral op de uitstraling van onze con-
servatoria naar het buitenland. Wan-
neer buitenlandse studenten 40.000
frank moeten betalen moeten wij hen
wel een heel aantrekkelijk muziekon-
derwijs  kunnen aanbieden.

Mijnheer de Minister, mijn laatste
vraag betreft de financiële implica-
ties. Wat in de begroting wordt voor-
zien volstaat nauwelijks om de meer-
kosten in de pilootscholen te dragen.
Wij hebben nooit, voor de hervor-
ming die hier met vuur wordt bepleit,
zomaar ons fiat gegeven. Men moet

Zowel over de aanpassing van de be-
groting 1987 als over de uitgavenbe-
groting 1988 werd verslag uitgebracht
door de heer F. Vermeiren (PW)

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 17
7 juni 1988

toch weten wat men wil. Indien de
hervorming - die in de sector niet
wordt gevraagd - wordt doorge-
voerd, dan zal dit volgens de bereke-
ningen 360,5  miljoen frank meer kos-
ten. Mijnheer de Minister, heeft u
dat geld ? Zal u dat geld hebben ?
Waar zal u het halen ? Bij deze be-
spreking van de begroting is dat mijn
laatste vraag maar ze is ook direct ter
zake. (Applaus bij de VU, SP en
AGALEV)

De Voorzitter : De heer Cuyvers
heeft het woord.

De heer J. Cuyvers (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, geachte collega’s, in een eerste
deel van mijn bijdrage tot het debat
wil ik nagaan of de verderschrijdende
communautarisering van het onder-
wijs positieve kansen tot ontzuiling
en vermenselijking van het onder-
wijssysteem bevat. Het huidige on-
derwijsveld van de Vlaamse Ge-
meenschap biedt een versnipperde
marginale indruk. Door mysterieuse
samenlopen van omstandigheden en
politieke afspraken beschikken drie
ministers over incoherente eilandjes
van bevoegdheden. Niet alleen zijn
er geen bruggen tussen die eilandjes,
maar zelfs een overzichtelijke land-
kaart is zoek. z

Door de verdere communautarise-
ring van het onderwijs op 1 januari
1989 zal men de bevoegdheid van de
Vlaamse Gemeenschap over het on-
derwijs niet langer als marginaal en
fragmentair kunnen bestempelen. De
versnipperde eilandjes worden dan
aangevuld met quasi het globale on-
derwijslandschap. De onderwijsbe-
groting, die 3/5  van de totale begro-
ting zal uitmaken, zal de totale be-
groting flink doen aanzwellen met
170 miljard.

Voor iedereen is het duidelijk dat de
verdergaande communautarisering
de eenheid van het onderwijsveld te-
rug herstelt. Aanhangers van de Stei-
nerscholen en van de methodenscho-
len gaan nog wel verder in hun posi-
tieve waardering van de Grondwets-
herziening. Voor hen brengt de nieu-
we versie van artikel 17 en 107ter de
oplossing voor een groot deel van
hun problemen. Vanaf nu hebben ze
immers de mogelijkheid van de
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grondwettelijke vrijheid scholen op
te richten, af te dwingen voor het
Arbitragehof. Zij hangen dus niet
meer af van de goede of de slechte
wil van de Minister van Onderwijs.
Ook wij, Groenen, vinden de vrijheid
van onderwijs een verworvenheid.
Volgens ons werden andere kansen
wél gemist.

Men heeft een wezenlijke kans om
het onderwijs fundamenteel her in te
richten niet aangegrepen. De verzui-
ling van het onderwijs over de ver-
schillende netten wordt niet doorbro-
ken. Integendeel, vroeger stond de
notie pluralistische school expliciet
vermeld, nu vindt men in de Grond-
wetsartikels zelf daar geen spoor
meer van terug. In de Senaat heeft
men ons amendement om de term
,,pluralistische school” terug in te
voeren, verworpen. Wij, Groenen,
vinden niet veel terug van ons con-
cept, een buurtgebonden, kleinscha-
lig, pluralistische, open gemeen-
schapsschool met een grote graad van
autonomie en ouderparticipatie in
het bestuur waar, op een speelse ma-
nier, maar wetenschappelijk onder-
bouwd, totaliteitsonderwijs wordt
verstrekt aangepast aan de noden van
onze tijd in plaats van scalponderwijs
dat alleen maar flexibele brains
vormt. Nochtans zijn we niet voor
100 procent pessimistisch. Wanneer
de Arro bijvoorbeeld zou kunnen
ontsnappen aan de op de loer liggen-
de gevaren van politisering en centra-
lisering van de beslissingsmacht in de
Hoge Autonome Raad van het Rijks-
onderwijs, kunnen vanuit de demo-
cratisch geïnspireerde basisraden
misschien toch nog impulsen tot ver-
nieuwing vertrekken. Daarbij moet
men dan nog wel de notie ,,neutrali-
teit” uit de grondwetsartikels willen
en kunnen interpreteren in de rich-
ting van pluralisme en tegelijkertijd
de vrijheid van onderwijs van de an-
deren blijven respecteren, die niet
willen toetreden omdat ze een ander
pedagogisch concept huldigen.

De Agalev-fractie wil haar steentje
bijdragen omdat ten minste netten-
overschrijdende initiatieven in de
toekomst mogelijk zouden blijven.
Vandaar onze strijd tegen tendenzen
tot verzuiling en verkaveling van
randonderwijsvormen, die de laatste
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tijd meer aandacht krijgen : tweede-
kansonderwijs, basiseducatie en alfa-
betiseringsonderricht .

Voor velen is wat ik tot nu toe heb
gezegd de reinste utopie, voor ons
daarentegen zijn het aanduidingen
van het doel dat we eens zullen berei-
ken.

Na dit eerste deel over onze kijk op
de verdere communautarisering van
het onderwijs wil ik in vogelvlucht
een aantal van de huidige onderwijs-
eilandjes bezoeken. Vele leden van
de Commissie van Onderwijs van de
Vlaamse Raad hebben terecht de uit-
gebreidheid van de begrotingstoe-
lichtingen van de Ministers Wecx en
Kelchtermans begroet als een nuttig
instrument. Als nieuweling wil ik ge-
rust beamen dat een uitgebreide
commentaar het gemakkelijker
maakt hier en daar een aantal kriti-
sche vragen te stellen, dan wanneer
men alleen maar de begrotingscijfers
gepresenteerd krijgt.

Eerst en vooral zou ik nu de begro-
ting willen bespreken van de heer
Weckx, Gemeenschapsminister van
Onderwijs en Brusselse aangelegen-
heden.

Ik wil in eerste instantie even spreken
over het kunstonderwijs. De heer
Dierickx zal hierover nog een uiteen-
zetting houden. Persoonlijk druk ik
de hoop uit dat de Minister van de
Vlaamse Executieve heeft bekomen
dat voor de rijksmuziekhumaniora
van Gent en de stedelijke humaniora
voor beeldende kunst van Lier afwij-
kingen op de rationalisatienormen,
die gelijk zijn aan die voor de andere
scholen, worden toegestaan.

Ik wil kort gaan over het onderwerp :
kunst maakt school. Een 14-daagse
confrontatie van scholieren met kun-
stenaars uit verschillende disciplines
lijkt ons niet slecht. Wel vragen we
ons af in welke mate de leerlingen
tijdens die periode deskundig worden
aangespoord zelf een of andere aan-
zet tot kunstbeoefening uit te probe-
ren.

Een groot gedeelte van mijn uiteen-
zetting wil ik wijden aan het pro-
bleem van de studietoelagen. Alhoe-
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wel het studietoelagensysteem reeds
125 jaar bestaat, blijkt uit de resulta-
ten van de HIVA-studie, die de Mi-
nister ons zelf heeft medegedeeld,
dat zowel voor het secundair onder-
wijs als voor het voortgezet en uni-
versitair onderwijs en HOBU de stu-
dietoelagen absoluut niet de studie-
kost, in de meest enge zin geïnter-
pretterd, dekt. De studiekost be-
draagt in het secundair onderwijs ge-
middeld 15.632 F. Daar staat een ge-
middelde toelage van 6.600 F. tegen-
over. De studiekost bedaagt voor een
thuiswonende student 42.326 en voor
de buitenhuiswonende student
84.463 F. Hij of zij geniet van een
povere gemiddelde toelage van
45.000 F.

Die kloof tussen toelage en kosten
verklaart overduidelijk waarom de
categorie van de arbeiders 51,5  pro-
cent van de studietoelagetrekkers uit-
maken in het secundair onderwijs en
slechts 29,2  procent van de studietoe-
lagetrekkers in het hoger onderwijs.
Dezelfde ondemocratische onderver-
tegenwoordiging stelt men ook vast
bij de categorie ,,zonder beroep”. Op
secundair niveau 10,2 procent en op
hoger onderwijsniveau zakt dat cijfer
tot 6,6  procent. Waarschijnlijk zou-
den bovenstaande cijfers nog een
veel schrijnender beeld laten zien
wanneer men het aantal van de vier-
de wereld in het aanwenden van de
studietoelagen op secundair- en ho-
ger onderwijsniveau zou in cijfers
weerspiegeld zien. Terecht moeten
we aan de Minister de vraag stellen
voor die bevolkingsgroep die men
ook wel eens de generatie-armen
noemt, een systeem van positieve dis-
criminatie te bedenken, waarbij voor
hen misschien wel eens zou moeten
gedacht worden aan een idee van de
jaren 1960 dat velen al lang vergeten
zijn, namelijk het studieloon.

Uiteraard zal Agalev niet tegen stem-
men wanneer de Minister bijkredie-
ten op een verantwoorde manier zal
vragen om de studietoelagen te de-
mocratiseren, niet in de zin van het
Matheüseffect : ,,aan wie al veel
heeft, zal veel gegeven worden”,
maar wel ,,geef de mens van de Vier-
de Wereld echt een nieuwe kans.”
Tijdens de Commissie heb ik reeds
kunnen opmerken dat, naast meer
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geld, een betere dagelijkse na- en
voorschoolse opvang en begeleiding,
eventueel ook van het gezin indien
ze dat aanvaardt, nodig is om de kin-
deren van de Vierde Wereld echt
nieuwe kansen te bieden via de stu-
dies. Tegen studieleningen willen we
ons met klem verzetten omdat die
zeker niet de armsten de mogelijkhe-
den gaan bieden waarop ze als men-
sen recht hebben. In plaats van stu-
dieleningen zou misschien studenten-
werk een middel zijn voor bissers om
nog een tweede kans te hebben. Na-
tuurlijk zou een deskundigere studie-
keuze veel mislukkingen bij voorbaat
uitsluiten. Daarvan moet echt werk
gemaakt worden. Bij voorbeeld, leer
de leerkrachten hoe ze hun leerlingen
moeten leren leren. Geef humanio-
rastudenten de gelegenheid in de
loop van het jaar met tweedejaars
studenten te praten.

Mijnheer de Minister, u heeft be-
loofd in het begin van volgend
schooljaar er voor te zorgen dat elk
kind uit het secundair onderwijs in
september studietoelageformulieren
zou krijgen via de school. Ik hoop
dat u uw belofte waar maakt. Mijn-
heer de Minister, we zullen met ons
allen misschien eens moeten nagaan
of we uit het Schoolpact toch niet
één goed principe terug kunnen op-
nemen, nl. de formulering dat de toe-
gang tot het basis- en secundair on-
derwijs kosteloos blijft, in plaats van
in de Grondwet de kosteloosheid te
garanderen tot het einde van de leer-
plicht. Anders zou het wel eens kun-
nen gebeuren dat 1/4  van de laatste-
jaarsleerlingen toegangskosten zou-
den voorgeschoteld krijgen omdat ze
meer dan 18 jaar zijn. Als Agalev
gaan wij in de Senaat een amende-
ment op de grondwet in die zin indie-
nen.

Ik wil nog enkele woorden zeggen
over het Erasmusproject.

Ik hoop dat u spoedig met de natio-
nale collega’s alle belemmeringen
zult willen en kunnen wegwerken zo-
dat een jaartje of korter verblijven
als student in het buitenland kan
meetellen voor de studies aan de
Vláamse  school of universiteit. An-
ders zijn het weer de minder kapitaal-
krachtigen die uitgesloten worden
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van dit bewonderenswaardig initia-
tief.

50 miljoen vermindering van het kre-
diet van het Nationaal Fonds voor
Wetenschappelijk Onderzoek lijkt
mij wraakroepend in het kader van
de brain drain. Nu al worden veelbe-
lovende krachten weggekocht met
betere studiemogelijkheden in het
buitenland. Zelfs universiteitsprofes-
soren worden door Europese of Bel-
gische industrieën uit de universitei-
ten weggehaald, of moet ik zeggen
,,weggesnoept”. Bijgevolg stelt Aga-
lev een verhoging van het Fonds
voor.

Nu kom ik tot een volgend punt met
name het migrantenonderwijs.

Inderdaad, a l s  Agalev-volksverte-
genwoordiger wil en kan ik niet zwij-
gen over de migrantenproblematiek.
Wij zijn langzamerhand, willens nil-
lens, geëvolueerd tot een multi-ra-
ciale maatschappij, waarbij het een
ijdele hoop is te denken dat de twee-
de en zelfs de derde generatie mi-
grantenkinderen nog naar het land
van hun voorvaderen, met hetwelke
ze niet veel meer gemeen hebben en
terwijl ze zich veel beter thuis voelen
in België, definitief willen terugke-
ren. De ,,Rot op”-premie kan niet
meer lukken. Dit neemt niet weg dat
er in de toekomst problemen kunnen
rijzen.

Om in de toekomst explosieve uitbar-
stingen van racisme van de kant van
de migrantenkinderen te vermijden
is het dringend tijd dat we meer geld,
tijd en mensen gaan investeren in het
multi-cultureel onderwijs. Uw onder-
wijs in Brussel in ,,Le Foyer” schijnt
aardig te lukken ! Mijnheer de Minis-
ter, ik feliciteer u daarvoor.

Misschien moeten we dezelfde peda-
gogische visie en comfort aanbieden
aan alle scholen met een beduidend
percentage migrantenkinderen. Niet
alleen in de voorbereidende en lagere
school, maar ook in het secundair
gaan we nog lessen in de taal van de
meest voorkomende migrantengroe-
pen - Turken en Marokkanen - moe-
ten inlassen. Anders kunnen ze zich
niet volledig integreren in onze maat-
schappij, ook al zouden ze dat willen.
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Daarnaast zijn andere veranderingen
ook nodig, bijvoorbeeld de mogelijk-
heid tot stemrecht voor de gemeente-
raadsverkiezingen voor migranten
die 5 jaar in België wonen.

Ook kan er worden gesleuteld aan
de mentalitiet van de Belgische kin-
deren ten overstaan van de migran-
tenkinderen. Ik geef een voorbeeld.
Marc Laquière is dit schooljaar erin
geslaagd in een project tot multicul-
tureel samenleven, in het kader van
de mondiale vorming in het KA van
St. -Niklaas, de Vlaamse leerlingen
van het le Oriëntatiejaar werkelijk
begrip en respect voor de anderen
hun cultuur bij te brengen. De konin-
gin heeft zelf tijdens haar bezoek aan
de school haar bewondering voor de
bereikte resultaten uitgedrukt. Mis-
schien zouden we dit kunnen veralge-
menen in fasen voor alle Vlaamse
scholen.

Ik wil nog enkele woorden zeggen in
verband met het departement van
Minister Kelchtermans, met name dit
van Tewerkstelling, Vorming en
Openbaar Ambt.

Het Top- of tewerkstellings-  en Op-
leidingsplan heeft de meeste
weerklank gekregen. Over 4 jaren
verspreid wil u jaarlijks 2,5 miljard
frank uitgeven. Het plan wordt opge-
start omdat de langdurige werkloos-
heid de jongste jaren alsmaar ongun-
stiger evolueert. Eind januari 1988
waren er in Vlaanderen 111.265
werklozen die langer dan 2 jaar zon-
der werk waren. 71.387 zijn al langer
dan 5 jaar werkloos. Gelukkig nam
de jeugdwerkloosheid af van 94.386
in 1983 tot 58.799 in 1987, maar lou-
ter als gevolg van de denataliteit. Op
nationaal vlak bestaan er reeds veel
initiatieven en maatregelen om de
werkloosheid tegen te gaan. Er zijn
de opslorpingsprogramma’s van het
Ministerie van Tewerkstelling, er zijn
tegemoetkomingen aan werkgevers
die werklozen in dienst nemen. Er
zijn de aansporingen voor jongeren
om een zelfstandig beroep te begin-
nen, alternerend leren voor 18-25 ja-
rigen die verkeerd gevormd zijn,
deeltijds leren - deeltijds werken
voor een deel van de leerplichtigen..
Volgens de kranten heeft ondermeer
het ACV op uw plan een aantal kri-
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tieken geformuleerd en mogelijke
bijsturingen. Na eind juni hoopt u in
Vesoc een consensus te bereiken.
Kan de Vlaamse Raad dan nadien
vernemen in welke mate u uw plan-
nen heeft bijgestuurd ? In verband
met het topplan wil ik nog een ander
punt aansnijden.

Zoals mijn collega en fractievoorzit-
ster, Mevrouw Vogels dit reeds heeft
aangekaart, gaat u waarschijnlijk
moeilijk het nodige geld vinden voor
uw ambitieus plan. Volgens een arti-
kel in Trends van 26 mei 1988 heeft
u voor het opleidingsluik van uw plan
2,5 miljard nodig en voor de hero-
riëntatiegesprekken 120 miljoen per
jaar. Waar gaat u het nodige geld
vandaan halen ? Van het Fonds On-
derwijs en Vorming, door u omge-
doopt in Top-fonds, komt 200 mil-
joen ; van het Europees Sociaal
Fonds verwacht u, in het beste geval,
1,25  miljard.  De arbeidsplaatspre-
mies van uw collega Dupré zouden
300 miljoen frank opleveren. Dan
moet u nog altijd 870 miljoen zien te
financieren. In welke mate heeft de
nieuwe Minister van Tewerkstelling
en Arbeid, de heer Van den Brande,
u geld toegezegd ? In welke mate wil
de heer Gaston Geens u nog extra
geld bezorgen ? Hoe komt het dat
het Fonds voor de Beroepsopleiding
in de landbouw en sociaal economi-
sche voorlichting voor 175,7  miljoen
in debet staat op 1 januari 1988 ?

Mijnheer de Minister, uw begroting
vertoont niet alleen gaten, maar lijkt
zeer sterk op gruyèrekaas.

De Voorzitter : De heer Annemans
heeft ht woord.

De heer G. Annemans (op de tribu-
ne) : Voorzitter, Ministers, collega’s,
sta mij toe u even met een aantal
fundamentele bedenkingen te onder-
houden over wat men in modetermen
,,het onderwijslandschap” noemt, het
Vlaamse onderwijslandschap dat nog
al te veel gedicteerd wordt vanuit
Belgische wetten en Belgische rege-
ringen en dat in ieder geval altijd ge-
dicteerd zal blijven door Belgische
krachtverhoudingen.

Ik heb enkele opmerkingen bij het
centraal Belgische regeerprogramma
over het onderwijs. Ik hanteer daar-
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bij de verklarende nota die werd toe-
gevoegd aan het voorstel van Grond-
wetsherziening in de buitengewone
vergadering van de Senaat. Ik ben
daarin voor de zoveelste keer op hete
raadsel gestoten van wat ,,neutraal”
onderwijs nu eigenlijk wel kan bete-
kenen. Het zou niet erg zijn mocht
het neutraal onderwijs zich beperken
tot onderricht. Ik geloof inderdaad
dat de wet van de zwaartekracht niet
zal veranderen of ik nu filosofisch
een neo-kantiaan of een neo-thomist
ben, vrijzinnig of niet, gelijk of niet
- of ik nu in God geloof of niet - de
Stromboli altijd zal behoren tot de
Eolische eilanden.

Ik word echter allergisch bij het lezen
in de teksten dat de Staat niet alleen
onderricht, doch ook ,,de opvoeding
van de gehele persoonlijkheid van de
leerling” beoogt. Opvoeding komt in
principe niet aan de Staat toe. Dat is
het recht en de plicht van de ouders
en ik twijfel zelfs of zij dit natuurrecht
uit de handen kunnen geven. Waar
ter wereld zij dat ook gedaan hebben,
is het met de vrijheid verkeerd gelo-
pen.

Indien met de volgende paragraaf, en
ik citeer ham ,,Een neutrale school
eerbiedigt alle filosofische en gods-
dienstige opvattingen van de ouders
die er hun kinderen aan toevertrou-
wen”. . . wordt bedoeld dat andere
scholen dat niet of minder doen, dan
is deze paragraaf een aperte leugen.
Indien men dat niet bedoelt, dan
heeft deze paragraaf maar weinig on-
derscheidende kracht.

Verder lezend, zal ik niet betwisten
dat in een neutrale school - wàt dat
ook mag betekenen - ,,erkenning en
waardering is voor de verscheiden-
heid van meningen”, doch ik blijf er-
bij dat zij minder de nadruk legt op
de gemeenschappelijke waarden, dan
die scholen die men gemeentelijk de
vrije scholen noemt. Het is veel sti-
mulerender voor jonge mensen te
mogen vernemen dat wij allen van
een adelijk  geslacht zijn dan te moe-
ten horen dat wij allen slechts een
gelijke portie zijn uit een vormeloze
maatschappelijke hoop menselijke
wezens. Waar ik met de lectuur van
de regeringsplannen helemaal over-
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hoop geraak, is bij het plotseling re-
sultaat van dat onderwijs. Jarenlang
heeft men de jonge mens de ganse
waaier van meningen en opvattingen
voorgeschoteld alsof het allemaal
lood om oud ijzer is... en dan plotse-
ling - opdoemend uit het ,,empty ca-
binet” - is daar zijn persoonlijk, gans
ontwikkeld oordeel, als een handvast
waaraan hij houvast vind... maar dat
alles op voorwaarde dat hij aan zijn
eigen kinderen weer vertelt, dat het
eigenlijk niet veel voorstelt zodat die
opnieuw vanaf nul kunnen beginnen.
Een probatere manier om de mens-
heid nooit van enig denken te laten
genieten, bestaat er nauwelijks.
Wonder boven wonder wordt dat nog
gepropageerd als de ideale weg van
de progressiviteit, die er dan in zou
bestaan dat iedere generatie op alle
afgelegde stappen terugkeert. Het
gelijkt eerder op een onderwijs dat
er in essentie uit bestaat om steeds,
als opperste vorm van onderricht, het
bord af te vegen, in plaats van het te
vullen met wat reeds gevonden werd.
U hoort, ik houd hier een warm plei-
dooi voor het traditioneel onderwijs
waarin culturele en beschavingstradi-
ties hun plaats hebben. Wij staan nog
steeds achter de strijd van IPOC, dat
in het vrij onderwijs zijn laatste snik
zal besteden aan het bestrijden van
het eenheidstype.

Wij zullen dus maar zeggen, dat de
ministeriële definitie aan niks reëels
beantwoordt. Wel wasemt uit het ge-
heel van deze paragrafen een geest
die beter thuishoort in een propagan-
dafolder. Doch dit baart geen ver-
wondering wanneer men ziet welke
indianen onmiddellijk op het tapijt
verschenen, nu voor de eerste keer
het leeuweaandeel van de federale
centen aan het onderwijs zou worden
toebedeeld. De experten van de kas-
sa zijn in aantocht.

De tijd, toen in de vorige legislatuur,
de liberalen - vele vrijzinnigen incluis
- de gematigdheid, de staatszin, de
politieke feeling, het gezond ver-
stand, de loyauteit en het vertrouwen
opbrachten om aan een christen-de-
mocraat, de heer Coens, het onder-
wijs toe te vertrouwen, is met de frui-
dile constellatie op slag voorbij. Het
moet de talloze heren van de CVP
reusachtig plezieren dat  in hun
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Vlaanderen-van-morgen de grote
baas van de jeugd op welk echelon
ook zonder betwisting een socialist
zal zijn. Hadden de vrije scholen in
Vlaanderen, die kwasi 70 procent van
het leerlingenaantal aantrekken, wel
iets anders mogen verwachten ? Een
beetje geruststellend roept men hier-
voor naar de Guimardstraat - waar
men zich liever bezighoudt met het
eenheidstype, dat het out-standing
karakter van het vrij onderwij  moet
platwalsen - dat mijnheer Martens
zich persoonlijk gaat voorzien van
een onderwijscel, omdat het niet te
erg de pan zou uitrijzen met de
apostels van de staatsschool. Troost.
u dus allen, heren van de CVP : u
krijgt een schaduwkabinet van onder-
wijs. Bovendien mag u zich niet al te
erg benadeeld voelen in deze mate-
rie, aangezien alles er schijnt op te
wijzen dat de belangrijke afdeling
van ,,samenlevingsopbouw” onder
uw bevoegdheid valt. Ik heb mij door
de conclusies gewerkt die hierover
vermeld staan in het verslag van de
Commissie : De lectuur van ,,Sein
und Zeit” van Hegel in zijn staatsfilo-
Sofie, is hierbij vergeleken een oase
van realisme en duidelijkheid.

In de korte tijd die mij is toegemeten,
kom ik ten slotte aan een thema dat
grote ernst waard is, doch dat in de
Commissie soms dadaïstisch werd be-
handeld. De reden is eenvoudig :
men kraamt daar allerlei politieke
taal uit, die zomin een pedagogische
als een cultuur-filosofische onder-
bouw heeft. Bepaalde onbetwistbaar
vrome zielen menen dat, wanneer
men in de folologie een voorzetsel
aan een adjectief of substantief
kleeft, met dat nieuw woord ook een
nieuwe realiteit geboren is. Zo heeft
men ,,bi” aan ,,cultureel” gepapt en
dat moet samen dan maar een schol1
worden waar mirakelen gaan gebeu-
ren. Want zo kan LI, in het verslag
op bladzijde 164 niet meer doch ook
niet minder lezen dan, dat migran-
tenkinderen op een Nederlandse
school in Brussel gewoonweg drieta-
lig gaan worden. Als wij dàt wat al
te luid gaan verkondigen, stroomt
gans de autochtone Vlaamse jeugd
met tram en trein naar de Brusselse
scholen. Lachen is verboden.

Is er binnen de Volksunie nog een
nationalist te vinden die maar even
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de oren spitst ? Want ik lees in het
verslag op bladzijde 179 : ,,Op ter-
mijn hebben de Nederlandstaligen
geen grote perspectieven ; daarom
moeten in de toekomst de migranten
het Nederlandstalig onderwijs komen
versterken” Si non e vero, e bene
trovato. Gastarbeid krijgt hier een
bijna cynisch aspect, ontaardt tot een
soort nieuwe kinderarbeid en dus bo-
vendien tot een nog nooit ontdekte
dimensie van het flamingantisme.

Dat dit bi-cultureel onderwijs een
mislukking wordt, ligt in de aard der
dingen : een geestelijke ontwikkeling
kan slechts plaats vinden vanuit één
geestelijk convergentiepunt, dat sa-
menvalt met één traditie en één ver-
leden. Waarom Vlamingen, die de
bi-culturele universiteit van Leuven
eertijds van hun vel hebben losgesne-
den uit eerlijk lijfsbehoud, thans weer
gelijkaardige demonen willen oproe-
pen en zelfs vereren, is een raadsel.
Als dàt de oplossing is om Brussel
voor de Vlamingen te bewaren, zal
men op korte termijn vaststellen dat
de remedie veel erger is dan de
kwaal.

afdoend antwoord is op de proble-
men van vooral de laagste inkomens-
categorie.

Wat kost studeren ? Wij moeten een
onderscheid maken tussen de strikte
studiekosten en de totale privé-uitga-
ven voor het studeren. Dit onder-
scheid wordt gemaakt in een studie
van het HIVA, het Hoger Instituut
van de Arbeid van de KUL.

De strikte of de rechtstreekse uitga-
ven zijn de uitgaven die de student
moet doen om te kunnen studeren.
De totale privé-uitgaven, de zgn. op-
portunity tost,  zijn uiteraard veel ho-
ger. Bovendien mist het gezin een
inkomen.

Het HIVA heeft ,,de strikte studie-
kosten” geraamd op 15.000 F. voor
het secundair onderwijs, op 42.000
F. voor de spoorstudenten van het
hoger onderwijs en op 86.000 F. voor
de buitenhuiswonende student.

De maximumstudietoelage betekent
voor het secundair onderwijs slechts
7,3  procent en voor het hoger onder-
wijs gemiddeld 23 procent van de to-
tale kosten. Studeren blijft dus voor
de laagste inkomensgroepen nog al-
tijd een heel moeilijke opgave en een
zeer zware financiële uitgave. Van-
daar dat wij durven te pleiten om de-
ze beurzen,” vooral de maximumbeur-
zen die de laagste inkomens aanbe-
langen, te verhogen.

Wie leeft - en het moet niet eens zo
lang meer zijn - zal zien. (Applaus
bij de leden van het Vlaams Blok)

De Voorzitter : De heer Jos Bosmans
heeft het woord.

De heer Jos Bosmans (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, ik zal
mijn uiteenzetting beperkt houden
om binnen de limieten van de mijn
fractie toegemeten tijd te blijven. Ik
wil twee thema’s bespreken : de stu-
dietoelagen en, bondig, het open ho-
ger onderwijs.

De studietoelagen zijn door de over-
heid in het leven geroepen om de
studiekosten voor de gezinnen te be-
perken en vooral om de gezinnen met
financiële problemen effectief te
steunen.

Studeren kost inderdaad veel geld en
betekent vaak een belangrijke finan-
ciële aderlating voor het gezinsbud-
get. Vandaar dat een systeem van
toelagen is uitgewerkt om die hoge
drempel gemakkelijker te overschrij-
den. De vraag is of dit systeem een
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Het HIVA deed een merkwaardige
vaststelling. Van de laagste inko-
mensgroepen neemt 25 procent van
de potentieel gerechtigden de beur-
zen voor het secundair onderwijs niet
op. De oorzaak zou volgens het HI-
VA liggen bij gebrek aan informatie.
Hoe kunnen wij dat probleem aan-
pakken ? Het is bijna onmogelijk te
aanvaarden dat een zo belangrijke
groep gerechtigde geen beurzen op-
neemt.

Dat is gemakkelijk op te lossen. Men
moet de onderwijsinstellingen ver-
plichten formulieren voor studiebeur-
zen te overhandigen bij de inschrij-
ving. Het lijkt mij logisch te zijn dat
men deze verplichting sanctioneert.
Ze is feitelijk reeds in de instructie
verwerkt maar sommige onderwijsin-
stellingen volgen ze niet. Er moet

ook een intensieve informatiecam-
pagne op radio en televisie en via de
sociale bewegingen kunnen worden
gevoerd. In het verleden werden in
dit verband reeds ernstige inspannin-
gen gedaan.

Waarom zou men de belastingsadmi-
nistratie niet vragen de potentieel ge-
rechtigde bij het overhandigen van
de berekeningsnota op de hoogte te
brengen van het feit dat ze recht heb-
ben op een beurs ? Dit kan perfect
vermits de financiële administratie
weet welke de grenzen zijn en ze bij-
gevolg de gerechtigden automatisch
kan verwittigen van hun recht op een
beurs.

De heer C. Moors : Er is toch vaak
een hele herberekening nodig. Af-
trekbare lasten, intresten en dergelij-
ke beïnvloeden het belastbaar inko-
men.

De heer J. Bosmans : Ik spreek wel
degelijk van de berekeningsnota. Op
dat ogenblik heeft de administratie
haar werk gedaan. Ze kan aan de
nota een brief toevoegen met de ver-
wittiging dat men recht heeft op een
studiebeurs. Het HIVA is trouwens
voorstander van deze werkwijze.

Een vaststelling, die geregeld voor-
komt in de HIVA-studie, is dat de
hogere inkomens nog steeds oneigen-
lijk gebruik maken van de studie-
beurzen. Ik heb een interessant arti-
keltje gevonden in een Vlaams eco-
nomisch tijdschrift onder de titel
,,Studiebeurs” waarin een lezer
vraagt op welke wijze hij, niettegen-
staande hij er geen recht op heeft, er
toch kan voor zorgen dat zijn zoon
een studiebeurs krijgt. Het antwoord
van de redactie begint : ,,om het cy-
nisch uit te drukken, bij studiebeur-
zen geldt nu eenmaal : wie niet arm
is, moet slim zijn.”

De heer A. Denys : Wil u daarmee
zeggen dat alle zelfstandigen zwart
geld hebben of zoiets ? Wat is uw
eigenlijke bedoeling ? Dit lijkt mij
toch wel de ondertoon te zijn. U be-
doelt dat de aangifte niet correct is.

De heer J. Bosmans : Dat is evident.

De heer A. Denys : U beweert dus
dat de middenstand middelmatig is.
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De heer J. Bosmans : Ik spreek over
een lezersbrief waarin deze vraagt op
welke wijze hij toch een studiebeurs
kan krijgen. Ik lees verder het ant-
woord van de redactie : ,,Wij  kunnen
niet verhinderen dat een creatieve
wetgever met de tijd de mogelijkhe-
den beperkt, maar momenteel zijn er
geen problemen om dit toch te reali-
seren”. Het zou moeten.kunnen wor-
den verhinderd dat mensen die mani-
fest weten dat ze geen recht hebben
op een studiebeurs, toch de technie-
ken vinden om deze te bekomen. Die
technieken zijn legio. Ik pleit er bij-
gevolg voor dat het systeem veel se-
lectiever wordt gemaakt enerzijds
naar de groepen toe, waarbij de
kleinste inkomens de grootste priori-
teit krijgen.. .

De heer A. Denys : Is dit een alge-
meen standpunt ? Ik zou graag weten
of u namens uw fractie spreekt of in
uw persoonlijke naam.

De heer M. Olivier : Dat is een
standpunt op basis van een weten-
schappelijk onderzoek.

De heer Jos Bosmans : Dit standpunt
steunt op een studie van HIVA waar-
in gepleit wordt - waar ik persoonlijk
achter sta - voor een verhoging van
de maximumstudiebeurzen voor de
zwakke inkomensgroepen.

Als men binnen de budgettaire mid-
delen wil blijven, vergt dit ook een
interne selectiviteit. Voor het secun-
dair onderwijs zou dit bijvoorbeeld
kunnen gebeuren door alleen studie-
beurzen toe te kennen voor het hoger
secundair onderwijs waardoor deze
beurzen aanzienlijk zouden kunnen
worden verhoogd. Het is namelijk
bewezen dat de financiële problemen
voor de ouders vooral ontstaan bij de
overgang van lager naar hoger secun-
dair onderwijs.

In het hoger onderwijs zou men ook
de selectiviteit naar de kleine inko-
mens kunnen invoeren onder meer
door de minimumgrens te herbereke-
nen en door de maximumgrens te
verlagen, waardoor de beurzen voor-
al naar de lagere inkomens zullen
gaan.

Ik wil graag nog twee kleine aspecten
in verband met het studietoelagepro-
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bleem signaleren in verband met de
mislukkingen in het eerste jaar. U
weet dat 50 procent van de eerste-
jaarsstudenten mislukken. Afgezien
van de dramatische persoonlijke si-
tuaties waarin velen van hen terecht-
komen, moeten we ook vaststellen
dat het hier gaat om een belangrijke
maatschappelijke uitgave die niet ef-
ficiënt is gebruikt. Voor studenten uit
de laagste inkomensgroep betekent
dit dikwijls het einde van hun studie-
carrière. Dan rijst de vraag of men
op dat vlak niet naar een oplossing
moet zoeken, zodanig dat deze men-
sen een tweede kans krijgen. Mis-
schien zou men, bijvoorbeeld via het
automatisch toekennen van studie-
beurzen - ik spreek hier, mijnheer
Denys, over het maximale aantal stu-
diebeurzen - de helft daarvan aan de-
ze mensen kunnen ter beschikking
stellen. Ik denk dat dit belangrijk is
om de sociale gevolgen van die mis-
lukking op te vangen.

Waarom zou men, in het kader van
de volwassenenvorming, ook niet
kunnen denken aan het toekennen
van bepaalde beurzen ?

Wat de studieleningen betreft, stellen
we vast dat de HIVA-studie uiterste
voorzichtigheid aanmaant, vooral om
geen negatieve sociale gevolgen te
veroorzaken. Eventueel kan een ge-
mengd systeem van toelagen en le-
ningen, zoals in de regeringsverkla-
ring wordt gesuggereerd, onder strik-
te voorwaarden worden gerealiseerd.
Leningen kunnen trouwens, aldus de
HIVA-studie, voor de Overheid erg
duur uitvallen. Ik meen dat men hier-
omtrent vanuit begrotingsaspect toch
voorzichtig moet zijn.

In verband met het open hoger on-
derwijs stelt iedereen vast dat perma-
nente educatie een noodzaak is. Her-
scholing, bijscholing, omscholing zijn
allemaal begrippen die meer en meer
worden gehanteerd. De vormingsbe-
hoeften in Vlaanderen zijn erg groot.
Meer dan de helft van de langdurig
werklozen heeft enkel lager onder-
wijs gevolgd. Er is een schrijnende
onderwijsbehoefte bij de 200.000
analfabeten in Vlaanderen. Er is ook
vormingsbehoefte voor vrouwen, die
zich na enkele jaren thuiswerk, op-
nieuw op de arbeidsmarkt aanbie-
den. Er is nood aan vorming voor
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degenen die, wegens bepaalde om-
standigheiden tijdens hun jeugd, hun
studies niet konden beëindigen. Te-
genover die talrijke vormingsbehoef-
ten zijn in de loop der jaren diverse
initiatieven tot stand gekomen. Zo
zijn er bij voorbeeld de schakelpro-
jecten, het tweedekansonderwijs, on-
derwijs sociale promotie en zo meer.
Ook het open hoger onderwijs hoort
in deze context thuis. Het is zeer po-
sitief dat men spreekt over open ho-
ger onderwijs en niet meer over open
universitair onderwijs. Dat is een dui-
delijke verbreding en een zeer posi-
tieve evolutie. Ook de samenwerking
met Nederland biedt nieuwe kansen
en kan zeer gunstige effecten heb-
ben.

Om te besluiten wil ik graag nog een
tweetal kanttekeningen maken. Er
zijn een hele reeks vormingsbehoef-
ten en vormingsinitiatieven die zeer
uiteenlopend zijn. Dan rijst de vraag
of men niet moet komen tot een glo-
baal en geïntegreerd open onderwijs-
systeem, waardoor al deze initiatie-
ven in één geheel zouden zijn geïnte-
greerd met een drietal niveaus, met
name lager, secundair en hoger.
Hierdoor zouden de schakelprojec-
ten en dies meer werkelijk ,,een twee-
de weg” worden met verschillende
mogelijkheden. De beperkte budget-
taire middelen dwingen ons ook na
de communautarisering prioriteiten
te leggen. Wij zullen moeten nagaan
welke groepen voor deze tweede
kans voorrang moeten krijgen. Er
moet worden vermeden een nieuw
Mattheus-effect te creëren ten nadele
van de kansarmen. Ik bedoel hier-
mee dat wij voorrang zouden geven
aan degenen die een tweede diploma
willen behalen, terwijl mensen met
de laagste kansen niet aan hun trek-
ken zouden komen.

Wij moeten eveneens denken aan het
opentrekken van het bestaande regu-
liere onderwijs. Kan men in dit on-
derwijs geen kredietsysteem inbou-
wen ? Kan men niet nieuwe didacti-
sche methodes inbouwen waardoor
men tweedekansmogelijkheden biedt
binnen het bestaande onderwijs
waardoor een nieuw systeem niet
hoeft uitgebouwd te worden ? Mijn-
heer de Minister, ik pleit dus voor
een Open Onderwijs van verschillen-
de niveaus waarin alle vormings- en
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onderwijsinitiatieven tot een cohe-
rent consistent systeem geïntegreerd
worden. Ik ben er vast van overtuigd
dat de communautarisering van het
onderwijs, ook in Vlaanderen, daar-
toe nieuwe kansen zal bieden.

De Voorzitter : De heer Taelman
heeft het woord.

De heer W. Taelman (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, heren
Ministers, waarde collega’s, namens
de PVV-fractie wil ik eerst en vooral
de deelverslaggever, mevrouw Ley-
sen, feliciteren met haar degelijk en
uitgebreid verslag dat de juiste weer-
gave is van de bespreking die wij in
de Commissie voor Onderwijs en
Vorming hebben gevoerd.

Het feit dat het luik ,,vorming” door
de huidige Executieve is toebedeeld
aan een afzonderlijk Minister en ont-
koppeld van de materie ,,onderwijs”,
heeft alvast het voordeel dat uitge-
breid kan worden ingegaan op dit
voor ons zeer belangrijk beleidsdo-
mein van de Vlaamse overheid.

Het zal u immers niet onbekend zijn
dat de PVV geen geloof hecht aan
allerlei dure en kunstmatige plannen
die zouden kunnen leiden tot artifi-
ciële tewerkstelling. Veeleer hebben
wij vertrouwen in oplossingen die
fundamenteel zijn, fundamentele op-
lossingen die niet de gevolgen analy-
seren maar de oorzaken bij de wortel
aanpakken. Daarom juichen wij de
idee om absolute voorrang te geven
aan de problematiek van de langdu-
rig werklozen van Minister Kelchter-
mans, ten zeerste toe. Gisteren heeft
onze fractieleider, André Denys, zich
gekant tegen de ondoordachte wijze
waarop Minister Kelchtermans dit
plan heeft aangebracht. Maar dit
doet uiteraard niets af aan de nood-
zaak van het initiatief zelf. Immers,
de PVV is van mening dat, wil men
de afstemming onderwijs-bedrijfsle-
ven - want daar gaat het in essentie
eigenlijk om - op een fundamentele
wijze herdenken en positief beïnvloe-
den, dit enkel kan via een gedegen
vorming.

Daarom ook lijken ons een aantal
voorstellen uit het ,,Topplan” van
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de Vlaamse Regering bijzonder inte-
ressant. Toch vinden wij dat er nog
een aantal lacunes zijn waarop ik hier
even dieper wil ingaan. Immers de
differentiatie in het vormingsaanbod,
de keuze-vrijheid en de noodzaak
van een gedegen basisvorming, zijn
de noodzakelijke voorwaarden om
tot een aansluiting met de arbeids-
markt te komen. Meer specifiek
moet gezocht worden naar formules
van samenwerking tussen onderwijs-,
vormings- en beroepswereld die el-
kaar beïnvloeden. Evenwel mag niet
worden vergeten dat het niet de be-
roepswereld is die het taken- en les-
senpakket integraal moet gaan bepa-
len. De onderwijswereld en de vor-
mingscentra mogen niet de uitsluiten-
de bedoeling hebben om pasklare en
eng-gevormde produkten af te leve-
ren.

Een bedrijfsspecifieke opleiding kan
mijns inziens echter enkel gegeven
worden in regio’s waar duidelijk
noodzaak is aan specifiek geschoolde
arbeidskrachten. Hierbij moet dan
wel een redelijke waarborg op plaat-
sing na de opleiding voorhanden zijn.
Opleidingen die dus een concrete in-
stapmogelijkheid op de beroepsprak-
tijd mogelijk maken, verdienen dan
ook de groeiende aandacht vanwege
de plaatselijke RVA-diensten en de
Subregionale Tewerkstellingsco-
mités.

Mijnheer de Voorzitter, collega’s,
daarnet had ik het reeds over de
noodzakelijke samenwerking tussen
de onderwijs- en vormingswereld aan
de ene kant en de beroepswereld an-
derzijds. De PW is van mening dat
van die samenwerkingsverbanden
ook gebruik moet gemaakt worden
om een effectieve en efficiënte sollici-
tantenbegeleiding verder uit te bou-
wen. Verschillende onderzoeken wij-
zen immers uit dat de kansen op we-
dertewerkstelling afnemen naarmate
de werkloosheidsduur toeneemt. In
het bijzonder blijkt, om diverse rede-
nen, het actief zoekgedrag beduidend
te dalen na één jaar werkloosheid.
Vandaar de idee van de ,,Jobclubs”
die tot doel hebben het zoek-naar-
werk-gedrag opnieuw te stimuleren
en dit in heterogeen samengestelde
groepen van maximum 15 personen.
Uit de cijfers van Minister Kelchter-

mans blijkt dat de eerste resultaten
erg bevredigend zijn. Momenteel be-
draagt de opnamecapaciteit van de
,,Jobclubs” bijna tienduizend werklo-
zen op jaarbasis. Op het ogenblik
haalt men een plaatsingsratio van zo-
wat 53 procent. Blijkbaar leidt de
training om zichzelf te leren verko-
pen op de arbeidsmarkt tot bevredi-
gende resultaten.

Mijnheer de Voorzitter, vanuit de
PW-fractie wil ik hier van de gele-
genheid gebruik maken om te pleiten
voor een verregaande rationalisatie
en coördinatie vanwege de door de
overheid gesubsidieerde scholings-
en vormingsinitiatieven. Te dikwijls
nog moeten wij vaststellen dat diver-
se los van elkaar bestaande initiatie-
ven worden opgezet. Zonder afbreuk
te willen doen aan de lovenswaardige
inspanningen van de verschillende
acteurs ter zake, meen ik toch dat dit
ongebreideld handelen niet bevor-
derlijk is voor de beheersing van het
human capita1 en de kostenefficiëntie
niet ten goede komt.

Een volgend aspect dat ik hier wens
te belichten betreft de middenstands-
opleiding. Als PVV zijn wij uiterst
tevreden dat een aanvang werd ge-
maakt met de uitvoering van een plan
inzake totaalbegeleiding van kandi-
daat-zelfstandigen. Vooral omdat
wordt uitgegaan van een adequate
basisopleiding alsook van de nood-
zaak van vervolmaking, omscholing
en individuele bijstand. In dit ver-
band wil ik trouwens ook het gebun-
deld initiatief toejuichen van het In-
stituut voor de Voortdurende Vor-
ming van de Middenstand (IVVM)
en de Kredietbank die samen een
nieuw magazine hebben opgezet.
,,Mik”, dit is de naam van dat maga-
zine, heeft tot doel de band tussen
de verschillende vormingscentra in
Vlaanderen en de cursisten die er een
ondernemersopleiding volgen, nau-
wer aan te halen en het samenhorig-
heidsgevoel te versterken. Vooral de
motivering vanwege de afgevaardig-
de van de Kredietbank heeft mij ge-
troffen. Ik citeer : ,,Ik kom er grif
voor uit dat wij uit dit project een
netto-profijt voor de Kredietbank
willen halen. Wij sponsoren niet
maar investeren in vorming omdat
wij ervan overtuigd zijn dat de mid-

.
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denstanders zo goed mogelijk moe-
ten opgeleid worden. Dat bespaart
ons als bank trouwens later veel
moeilijkheden met klanten”, aldus de
afgevaardigde van de Kredietbank.
Deze filosofie van de bankwereld die
uiteraard is ingegeven vanuit een
commercieel standpunt, bevestigt
toch ook de aandacht die vanuit de
privé-sector wordt besteed aan de
vorming van jonge ondernemers en
zelfstandigen.

Mijnheer de Voorzitter, tot slot wil
ik nog even terugkomen op de belof-
tevolle  pogingen tot zoeken naar op-
lossingen voor de problematiek van
de laagstgeschoolden en de langdurig
werklozen. Toch wil ik echter be-
klemtonen dat het halen van een di-
ploma of een getuigschrift al dan niet
specifiek afgestemd op een specifieke
beroepsloopbaan geen eindpunt mag
zijn. Eenmalig en afgeronde scholing
is niet in staat om een antwoord te
geven op de uitdagingen van de nieu-
we samenleving. Het behalen van
een diploma, getuigschrift of be-
kwaamheidsattest moet eerder een
verkennings- en beginpunt zijn voor
latere vorming. Het antwoord kan
dus alleen maar gevonden worden in
een voortdurende aanpassing aan een
zo groot mogelijk aantal maatschap-
pelijke veranderingen en aan het be-
nutten, volgens persoonlijke wensen
en mogelijkheden, van kansen gebo-
den door bestaande en te verwachten

’ vormen van opleiding. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Desutter
heeft het woord.

De heer M. Desutter (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, waarde collega’s,
bij de bespreking van deze begroting
wil ik mij beperken tot het visserijon-
derwijs. Voor de rij ksvisserijschool,
de enige school van de Vlaamse Ge-
meenschap, werd een bedrag van 5
miljoen frank in de begroting inge-
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schreven voor de begin-installatie
van een simulator die op de radar
kan worden ingeschakeld, zodat de
opleiding naar veilig varen kan wor-
den verbeterd. Ik houd eraan, mijn-
heer de Minister, u hiervoor te dan-
ken.

Het gebrek aan lokalen brengt echter
de werking van de school in het ge-
drang, zeker als de leerlingen die het
deeltijds leerplan volgen zich op de
school aanbieden. Een collega heeft
trouwens reeds op de problemen ter
z a k e  g e w e z e n .  ’

De onderhouds- en herstellingswer-
ken, voorzien voor de rijksvisserij-
school, dienen dringend te worden
verdergezet, maar de bouw van ze-
ven klaslokalen blijft een noodzaak.

De rijksvisserijschool zou graag, in
samenwerking trouwens met het
Fonds voor Vakopleiding, een 5de en
6de leerjaar oprichten waarbij in de
opleiding de nadruk zou worden ge-
legd op motoren, nieuwe technieken
en baggeropleiding. Ook hiervoor
vraag ik uw bijzondere steun en aan-
dacht.

Mijnheer de Minister, het is u wel
bekend dat er ook nog enkele onop-
geloste problemen zijn in verband
met de behandeling van wedde- en
benoemingsdossiers van personeels-
leden aan de rijksvisserijschool. Aan
uw administratie hebt u gevraagd de
dossiers ter beslissing voor te leggen
vóór 1 juni. Ik hoop dat dit inmiddels
is gebeurd en dat deze dossiers spoe-
dig in gunstige zin zullen worden af-
gehandeld.

Wij hebben tevens briefwisseling uit-
gewisseld in verband met de begelei-
ding van leerlingen aan boord van
het opleidingsschip ,,De Broodwin-
ner”. Het opleidingsschip wordt ook
gebruikt door het rijksstation voor de
Zeevisserij. Dit dubbel gebruik be-
lemmert een goede opleiding van de
leerlingen. Kan niet worden overwo-
gen het opleidingsschip ter beschik-
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king te stellen van het rijksstation tij-
dens de vakantieperiodes en het op-
leidingsschip uitsluitend te gebruiken
voor opleiding van vissers tijdens het
schooljaar.

De sector is uiteraard verheugd dat
weldra het lang verwachte en nood-
zakelijke nautisch centrum tot stand
komt, al blijf ik betreuren dat zulks
gebeurt in de gebouwen van de RVA
te Zeebrugge en niet in de enige vis-
serijschool van de Vlaamse Gemeen-
schap zelf.

Tot op heden blijkt nog geen regeling
te bestaan voor wat het vervoer van
de leerlingen betreft vanuit Oostende
en Nieuwpoort naar dit centrum toe,
en meer bepaald wie dit vervoer zal
betalen. Het lijkt mij trouwens aan-
gewezen dat het nautisch centrum
uitsluitend ten dienste  staat van de
visserijschool, dat er trouwens sedert
jaren om vraagt.

Tot daar enkele beschouwingen over
het visserij-onderwijs. (Applaus bij de
leden van de meerderheid)

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De Voorzitter : Hiermede zijn wij
aan het einde gekomen van onze
werkzaamheden voor deze voormid-
dag.

Wij komen deze namiddag om 14 uur
opnieuw bijeen om onze agenda ver-
der af te handelen.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
12.40 uur.
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